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N
ikola Petrovi},postavqen je

u septembru na mesto v. d. ge-

neralnog direktora JP EMS.

Posle par meseci,direktor Petro-

vi} za list EMS sumira prve utiske

koje je stekao na rukovode}em polo-

`aju u Preduze}u i govori o prio-

ritetima, planovima i ambicijama

novog Poslovodstva

Kakvi su bili va{i prvi utisci

o Kompaniji ~iji ste novi prvi ~o-

vek?

Naravno da sam, kao ~ovek iz ener-

getskog sektora, od ranije upoznat sa

radom Elektromre`e Srbije i da sam

pomno pratio sve {to se doga|a u sfe-

ri energetike. Zato sam i bio svestan

kakve me obaveze o~ekuju i o kolikoj od-

govornosti se radi. Ugao gledawa je, na-

ravno, druga~iji kada se zaista i sedne

za kormilo tolikog sistema. Prvi uti-

sci bili su pozitivni, pre svega jer su

qudi koji rade u ovom preduze}u stru~-

ni i odgovorni. EMS je, u srpskim uslo-

vima, primer uspe{nog poslovawa javnih

preduze}a. Ozbiqan prostor za napre-

dak postoji u oblasti investicija. Po-

daci govore da bi realizacija investi-

cija mogla biti boqa i moj tim i ja bi-

}emo maksimalno posve}eni podizawu

efikasnosti i efektivnosti poslo-

vawa Preduze}a.Tu mislim na sve delat-

nosti Elektromre`e Srbije. JP EMS je

poslovao uspe{no prethodnih godina,
ali ja sam uveren da mo`e jo{ boqe. Da

tako ne mislim ne bih ni prihvatio ovu

funkciju. Ono {to moj tim i ja donosi-

mo je nova energija i re{enost da se

smelije uhvatimo u ko{tac sa svim pre-

prekama koje budu}nost donosi.
Kakvi su bili prvi kontakti s

direktorima direkcija i sektora,

centara i pogona?

Prvi susreti sa direktorima su bi-

li vrlo va`ni i korisni jer su mi pru-

`ili uvid u poslovawe Preduze}a. Uka-

zali su mi na dobre i ne tako dobre

aspekte dosada{weg na~ina rada. Razgo-

vori sa ~lanovima tima su kqu~ni za

uspe{no poslovawe svakog preduze}a.

Ono {to je va`no je da svi imamo iste

ambicije {to nagove{tava dobru per-

spektivu u poslu kojim se bavimo. Ova-

kvi susreti sa direktorima u na{oj kom-

paniji posta}e redovna praksa.Uvek sam

spreman da ~ujem re~ na{ih stru~waka,
imam poverewe u na{e qude, za koje znam

da Elektromre`u Srbije gledaju kao

svoju ku}u.
Postepeno se formira novo Po-

slovodstvo i kreirate tim najbli-

`ih saradnika. Da li se mo`e o~e-

kivati druga~ija organizaciona

struktura u Preduze}u?

Prerano je da se govori o promena-

ma u organizacionoj strukturi. EMS je

ogroman sistem i ja jo{ uvek sagledavam

kompletnu funkcionalnost Preduze}a.
Ve} smo dodali Direkciju za buxet,
kontrolu i planirawe i Centar za me-

|unarodne i regulatorne poslove, ali

ne vidim da }e biti potrebna neka ve}a

promena organizacione {eme. U svakom

slu~aju,svaka eventualna promena bi}e u

ciqu poboq{awa efikasnosti poslova-

wa i ne}e biti na {tetu zaposlenih.Do

promena u Poslovodstvu dolazi zato

{to, kao {to sam ve} rekao, duboko ve-

rujem da se poslovawe JP EMS mo`e una-

prediti. Imam viziju budu}nosti ove

Kompanije, a kako bi se ta vizija ostva-

rila, stvaram tim najbli`ih saradnika

za koje znam da imaju znawa i energije da

prate ritam koji }u postaviti.
Koji su Va{i prioriteti i prvi

zadaci koje ste postavili?

Moj prioritet }e biti da se popra-

vi ono gde smo najslabiji, a to su reali-

zacije investicija. Realizacija planira-

nih investicija za 2012.godinu do 1.ok-

tobra je 39 posto, {to je daleko od im-

presivnog. Znam da su tome doprineli

razni faktori,na koje JP EMS nije uvek

mogao da ima uticaj, ali smatram da

Preduze}e na{eg renomea ipak mora

imati boqe rezultate na tom poqu. Za-

daci su ve} postavqeni godi{wim, pe-

togodi{wim i desetogodi{wim plano-

vima, samo treba krenuti u odlu~nu rea-

lizaciju.Spreman sam da se,li~no,bavim

i svakim stubnim mestom pojedina~no,

ako to bude potrebno. Prioritet je i

o~uvawe i unapre|ewe pozitivnih tren-

dova u poslovawu i briga o zaposleni-

ma. Znamo da ekonomska situacija u ze-

mqi nije sjajna i da }e mnoge mere koje

Vlada bude donosila biti te{ke i ne-

popularne, ali `elim da zaposleni zna-

ju da }e ovo Poslovodstvo raditi sve

{to je u na{oj mo}i da se interesi rad-

nika EMS-a za{tite. Imamo aktivan di-

jalog sa Sindikatom, a Vladi Srbije

upu}eno je pismo u kojem se tra`i da

Elektromre`a Srbije, zbog svojih do-

brih rezultata, bude izuzeta iz Zakona

o ograni~avawu zarada u javnom sektoru.
Ne znam da li }emo i u kojoj meri uspe-

ti,ali mogu da obe}am da }emo se maksi-

malno truditi. Tako|e, vodimo ra~una i

o uslovima rada, a konkretan primer je

zavr{etak vi{egodi{wih pregovora i

potpisivawe ugovora o razmeni imovi-

ne sa Elektrovojvodinom, ~ime su na{i

zaposleni u Pogonu prenosa Novi Sad

dobili mnogo boqe uslove za rad i po-

stali „svoji na svome“.
Investicioni zamah u EMS-u

proteklih godina nesumwivo je je-

dan od najve}ih u Evropi, a nesum-

wivo u ovom delu Starog kontinen-

ta. Kako Vi ocewujete dinamiku i

koje prioritete biste Vi naglasi-

li? Da li je to mo`da izgradwa no-

vih prenosnih kapaciteta... Ili }e

mo`da globalna ekonomska kriza

nametnuti i ozbiqnije racionali-

zacije?

Zamah o kome vi govorite prisutni-

ji je na papiru, u planovima. Realizacija

je, kao {to sam rekao, proteklih godina

bila,po mom mi{qewu i po podacima ko-

je sam dobio,slaba.Prioritet je efika-

sna realizacija kqu~nih projekata: iz-

gradwa TS 400/110 kV Vrawe 4 i pri-

kqu~ewe na novoizgra|eni interkonek-

tivni dalekovod TS Ni{ 2 - TS Lesko-

vac 2 - granica Makedonije,izgradwa in-

terkonektivnog dalekovoda od Pan~eva

prema Rumuniji, podizawe na 400-kilo-

voltni naponski nivo prenosnog siste-

ma u Zapadnoj Srbiji i daqe povezivawe

sa BiH,Crnom Gorom i Italijom.Va`ni

projekti su i u regionu Ra{ke - daleko-

vod od Kraqeva 3 do Novog Pazara i u

Vojvodini - ju`no-banatska petqa Veli-
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ko Gradi{te - Bela Crkva.Prioritet }e

biti i ~uveni Beograd 20,~ija }e reali-

zacija, siguran sam, u toku mog mandata

biti zavr{ena.
Najve}i deo novca za investicije su

sopstvena sredstva Elektromre`e Sr-

bije, vrlo je zna~ajan udeo donacija iz

Evropske unije,dok je mawi deo obezbe-

|en kreditom.
Bez obzira na krize i racionaliza-

cije, ~iwenica je da u EMS-u rade naje-

minentniji stru~waci iz Srbije koji

imaju znawe i kapacitet da prihvate

svaki izazov u realizaciji najzahtevni-

jih elektroenergetskih zadataka. Tako-

|e,EMS mo`e i ho}e da pru`i podr{ku

razvojnim dr`avnim projektima.
U kom pravcu }e se razvijati tr-

`i{te elektri~ne energije? Pred

nama je i zadatak razvoja berze elek-

tri~ne energije.

Na{e Preduze}e je spremno za nove

zakone koji donose liberalizaciju tr-

`i{ta elektri~ne energije. EMS na to

treba da gleda kao na {ansu za svoj daqi

rast i razvoj. Novi zakon Elektromre`i

daje kqu~nu ulogu u funkcionisawu tr-

`i{ta elektri~ne energije. Tako|e, JP

EMS je kao elektroenergetski subjekt

koji ima licencu za organizovawe tr`i-

{ta, zadu`en i za uspostavqawe berze

elektri~ne energije u Srbiji. Na osno-

vu usvojene koncepcije uspostavqawa

berze elektri~ne energije, pripremqe-

ne od strane stru~waka iz JP EMS i

odobrene od strane Ministarstva, u

toku su pripremne aktivnosti za izbor

relevantnih partnera za uspostavqawe

berze.I tom zadatku,kao i svim ostalim,
pristupamo temeqno, odgovorno i pro-

fesionalno.
U narednom periodu sledi i

razgrani~ewe s privrednim dru-

{tvima koja distribuiraju elek-

tri~nu energiju.

Privredni subjekti koji u~estvuju u

procesu razgrani~ewa osnovali su

stru~ne timove, koji itenzivno rade na

realizaciji zadataka kako bi se razgra-

ni~ewe sprovelo na najkvalitetniji i

najefikasniji na~in. Prilikom primo-

predaje primeni}e se odredbe novog

Zakona o energetici, Zakona javnoj svo-

jini i Zakona o privrednim dru{tvima,
kao i odluke i preporuke Vlade Repu-

blike Srbije i resornih ministarsta-

va. Radi se o 53 transformatorske sta-

nice i gotovo 90 zaposlenih koji treba

da pre|u pod okriqe privrednih dru-

{tava Elektroprivrede Srbije. @elim

da naglasim da se u procesu posebna pa-

`wa posve}uje polo`aju zaposlenih ko-

ji prelaze u drugo Preduze}e.Po{tujemo

zakone i ispuwavamo svoje obaveze,ali u

svakom trenutku mislimo o EMS-ovci-

ma.
S obzirom na ~iwenicu da ste

pripadnik sredwe ili mla|e gene-

racije poslovnih qudi i s obzirom

na Va{e inostrano iskustvo, {ta

mogu da o~ekuju na{i mladi stru~-

waci?

Na{u zemqu je napustio veliki broj

mladih, obrazovanih qudi, koji danas

kao priznati stru~waci velikih svet-

skih kompanija u~estvuju u ekonomskom

razvoju nekih drugih zemaqa. Potrebno

je obezbediti uslove za wihov povra-

tak, ali ne samo deklarativno. Svojim

mla|im saradnicima `elim da prenesem

dragoceno iskustvo koje sam stekao u

poslovawu na inostranim tr`i{tima i

da ih upoznam sa evropskim standardima

poslovawa. Trudi}u se da upravo wima

posvetim posebnu pa`wu kako bih ih

podstakao i motivisao da svoje znawe i

svoju energiju iskoriste za dobrobit

EMS. Posebnu pa`wu }emo usmeriti na

daqu edukaciju i stru~no usavr{avawe

kadrovskog potencijala Preduze}a.
P. Batini}
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U
pravni odbor JP Elektromre`a

Srbije usvojio je na 43. redovnoj

sednici, odr`anoj 14. novembra,
Program poslovawa JP EMS za 2013. go-

dinu.Program je ~lanovima Upravnog od-

bora predstavio Ivan Jovi}evi}, kor-

porativni direktor za strate{ki raz-

voj, planirawe i investicije.
Program je uzeo u obzir zakonske

obaveze JP EMS o predavawu 53 110 kV/x
transformatorske stanice privrednim

dru{tvima za distribuciju elektri~ne

energije i preuzimawu 38 dalekovoda

110 kV ukupne du`ine 339 kilometara.
Razumqivo, razgrani~ewe koje treba da

se obavi do 1. januara 2013. odrazilo se

i na plan zaposlenih, tako da }e ukupno

69 zaposlenih sa 110 kV objekata pre}i

u privredna dru{tva EPS-a. Program u

2013.predvi|a prijem 85 zaposlenih ko-

ji }e obavqati poslove u vezi pruzimawa

dalekovoda, implementacije ISO stan-

darda, intenzivirawa procesa investi-

cione izgradwe, uspostavqawa balansne

odgovornosti i balansnog mehanizma,
uvo|ewa SAP-a, godi{wih i mese~nih

aukcija, tr`i{ta i drugih oblasti de-

latnosti Preduze}a. Od novozaposle-

nih }e se o~ekivati visoka stru~nost i

motivacija, a oni }e delom zameniti od-

re|en broj zaposlenih koji }e po zakon-

skoj osnovi oti}i u penziju.Ciq je pri-

rodno podmla|ivawe kadrova, dr`awe

koraka sa novim tendencijama i unapre-

|ewe poslovawa preduze}a.
Plan investicija za 2013. godinu

predvi|a ulagawa u izgradwu novih kapa-

citeta i interkonektivnih veza sa ci-

qem rastere}ewa mre`e i budu}ih regi-

onalnih razmena, kao i rekonstrukciju,
adaptaciju i sanaciju postoje}ih objeka-

ta prenosne mre`e, unapre|ewe infor-

macionih tehnologija i nastavak razvoja

telekomunikacione strukture. Ve}inu

planiranih sredstava za investicije ~i-

ne sopstvena sredstva JP EMS. Plan

odr`avawa u 2013. godini predvi|a re-

mont 476 dalekovoda, kao i 14 TS i RP

naponskog nivoa 220 kV i 16 TS i RP na-

ponskog nivoa 400 kV. U 2013. godini

planiran je porast prihoda i rashoda i

predvi|a se da }e Preduze}e pozitivno

poslovati.
Upravni odbor usvojio je i Odluku o

utvr|ivawu cena za pristup sistemu za

prenos elektri~ne energije, koja je pro-

sle|ena AERS-u na davawe saglasnosti.
Postupak za promenu odluke o ceni pri-

stupa sistemu za prenos je pokrenut

zbog uskla|ivawa elemenata maksimalno

odobrenog prihoda sa veli~inama koje

proisti~u iz Zakona o energetici za ku-

povinu elektri~ne energije za potrebe

pokrivawa gubitaka u prenosu na tr`i-

{tu i Godi{weg programa poslovawa JP

EMS za 2013. godinu.
Na dnevnom redu bila je i Odluka o

poslovima Poslovodstva. Tom odlukom

utvr|uju se poslovi top-menaxmenta,od-

nosno generalnog direktora, zamenika

generalnog direktora, pet izvr{nih i

~etiri korporativna direktora.Usvoje-

na je i Odluka o otu|ewu rashodovanih

osnovnih sredstava, sitnog inventara i

zaliha uni{tenih u po`aru, kao i In-

formacija u vezi predloga JP EPS za za-

kqu~ewe Ugovora o kori{}ewu poslov-

nog prostora u objektu stare i nove

zgrade Dispe~erskog centra u ulici

Vojvode Stepe.
Sednicu je vodio predsednik Uprav-

nog odbora JP EMS Vidoje Jevremo-

vi}, prisustan je bio vd generalnog di-

rektora Nikola Petrovi},kao i Mir-

jana Filipovi},pomo}nik ministra za

energetiku, razvoj i za{titu `ivotne

sredine.Istog dana odr`ana je i redov-

na sednica Nadzornog odbora JP EMS,
koju je vodio Dejan Filipovi}, pred-

sednik tog tela.
M. B – M. V.

POSLOVNA POLITIKA 5

REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Usvojen Program poslovawa JP EMS za 2013.

Nove prostorije u Poslovnoj zgradi u Kneza Milo{a

^lanovi Upravnog odbora usvojili su Odluku o odobravawu zakqu~ewa ugovo-

ra o zakupu poslovnog prostora u Kneza Milo{a 7. Ugovor se zakqu~uje sa Save-

zom in`ewera i tehni~ara, a u pitawu je prostor od 613 kvadratnih metara,koji

sa poslovnom zgradom JP EMS ~ini istu gra|evinsku celinu.Zakupom tog prosto-

ra prestaje potreba za iznajmqivawem dela poslovne zgrade.Novi prostor je bo-

qi, funkcionalniji i ve}e kvadrature od dosad iznajmqivanog, a tro{kovi zaku-

pa su duplo ni`i. Ovim ugovorom zaposleni }e dobiti boqe uslove za rad i

uslovnije radno okru`ewe.

Pozitivno poslovawe Preduze}a i u narednom periodu



U
novembru su pu{tena u pogon tri

potpuno rekonstruisana 110 kV
poqa u TS Beograd 3 u Resniku:110

kV E15 pravac Beograd 16, 110 kV E13
pravac Beograd 13 i 110 kV E11 pravac

Beograd 11. Prethodno je, krajem okto-

bra, pu{teno u pogon rekonstruisa-

no110 kV poqe E12, pravac EVP Resnik,
koje je u funkciji jo{ od 1960. godine.

Rekonstrukcije sabirnica,poqa 110
kV i poqa 220 kV }e se nastaviti u 2013.
godini.Tokom zime radovi }e se obavqa-

ti u komandnoj zgradi gde }e se raditi

na ugradwi i povezivawu novog postro-

jewa 10 kV ~ime }e se u potpunosti zavr-

{iti rekonstrukcija sopstvene potro-

{we na TS Beograd 3.
Radovi se obavqaju u sklopu II faze

rekonstrukcije TS Beograd 3, u okviru

koje je planirana kompletna zamena viso-

konaponske opreme u RP 110 kV i 220 kV,
kao i ure|aja za{tite i upravqawa.Viso-

konaponska oprema za rekonstrukciju

TS Beograd 3 nabavqena je iz kredita

EIB paket B za RP 110 kV i paket C za

RP 220 kV. Problem u rekonstrukciji

predstavqa nemogu}nost ga{ewa celog

RP 110kV, zbog velike va`nosti objekta,
tako da sva iskqu~ewa moraju biti u do-

govoru sa Elektrodistribucijom Beo-

grad i Direkcijom za upravqawe JP

EMS-a.
U I fazi rekonstrukcije TS Beograd

3 rekonstrusani su komandna zgrada, po-

strojewe sopstvene potro{we, spoqno

osvetqewe i izgra|ene su ku}ice za sme-

{taj relejne za{tite u RP 220 kV i RP

110 kV.
Rekonstrukciju TS Beograd 3 vodi

Centar za investicije JP EMS-a,izvo|a~

radova je PD Elektroistok - Izgradwa,a
sve projekte uradio je PD Elektroistok

- Projektni biro. Sve aktivnosti se

obavqaju u saradwi sa Pogonom Beograd,
Pogonom Tehnika, Direkcijom za upra-

vqawe i EDB.
M. B.

6 INVESTICIJE

N
ovi transformator

prenosnog odnosa

400/ 220 kilovolti

instalisane snage 400 mega-

voltampera, ukupne te`ine

170 tona, krajem oktobra

stigao je na Transforma-

torsku stanicu 220/110 ki-

lovolti Kraqevo 3. Od fa-

brike do kona~nog odredi-

{ta dopremqen je specijal-

nom `elezni~kom kompozi-

cijom i vu~nim vozilom za

prevoz specijalnih tereta.
Transformator je naba-

vqen za potrebe JP EMS i

“podizawe “ tog dela Srbi-

je na vi{i naponski nivo.
Planirano je, da se TS Kra-

qevo 3 u narednom periodu

kao transformatorski

objekat pro{iri i podigne

na 400 kilovolti. Novopri-

stigli transformator tre-

nutno je u fazi konzervaci-

je, koja }e trajati 20 dana, a

izvode je zaposleni iz PD

Elektroistok-Izgradwa

d.o.o. Transformator }e bi-

ti postavqen na objektu na-

kon izgradwe kadnog siste-

ma i reguliswa svih admini-

strativno-tehnolo{kih po-

stupaka. Predvi|ena je i iz-

gradwa dalekovoda na 400
kilovoltnom prenosnom od-

nosu od TS Kragujevac 2 do

TS Kraqevo 3. Trenutno se

za ovaj dalekovodni pravac

ubrzano priprema neophod-

na pravna i tehni~ka doku-

mentacija.

M. V.

OBNOVA TS 220/110 kV BEOGRAD 3

Potpuno rekonstruisana tri 110 kV poqa

P
o~etkom novembra

pu{teno je pod napon

novoopremqeno DV

35 kV poqe koje }e napajati

TS Ra{ka 2. U poqe je ugra-

|ena kompletna VN oprema

sa pripadaju}im kablovima

i spojnom opremom, kao i

nova za{tita. Novo 35 kV
poqe poboq{a}e naponske

prilike u Ra{koj i u Novom

Pazaru.
Stru~ni nadzor na elek-

tromonta`nim radovima na

opremawu 35 kV poqa na TS

110/35 kV Ra{ka je vodio

Centar za investicije JP

EMS-a, za izvo|ewe radova

je bila zadu`ena PD Elek-

troistok – Izgradwa, a

projekte je uradio PD

Elektroistok - Projektni

biro. Sve aktivnosti su se

obavqale u saradwi sa Po-

gonom Kru{evac i Pogonom

Tehnika.
M. B.

TS KRAQEVO 3

Stigao novi energetski

transformator

ADAPTACIJA TS 110/35 kV RA[KA

Pu{teno pod napon

novoopremqeno DV 35 kV poqe



J
avno preduze}e Elektromre`a Sr-

bije 25. oktobra sve~ano je obele-

`ilo po~etak izgradwe transfor-

matorske stanice 400/110kV Vrawe 4 u
selu Dowem Trebe{iwu kod Vrawa. Iz-

gradwom i uvo|ewem u pogon TS Vrawe 4
i prikqu~ewem na novoizgra|eni inter-

konektivni dalekovod TS Ni{ 2 – TS

Leskovac 2 - granica Makedonije posti-

`e se dugoro~no re{ewe za sigurno i

kvalitetno napajawe jugoisto~ne Srbije

elektri~nom energijom.
Obele`avawu po~etka radova prisu-

stvovali su {ef Delegacije EU u Srbi-

ji Vensan De`er,vd generalnog direk-

tora JP EMS Nikola Petrovi} sa sa-

radnicima, gradona~elnik Vrawa Zoran

Anti}, kao i predstavnici izvo|a~a ra-

dova.
Vrednost izgradwe TS Vrawe 4 sa

pripadaju}im raspletom dalekovoda

procewena je na devetnaest miliona

evra.
Donacija Evropske unije je veoma

zna~ajna i iznosila je petnaest i po mi-

liona evra,a Vensan De`er,{ef Dele-

gacije EU u Srbiji, izjavio je da ovaj

objekat ne}e biti od zna~aja samo za gra-

|ane,koji }e dobiti kvalitetan pristup

mre`i, ve} je i izuzetno va`na investi-

cija za razvoj, kako Vrawa, tako i regio-

na i cele Srbije.
Vr{ilac du`nosti generalnog di-

rektora EMS-a Nikola Petrovi} re-

kao je da }e se izgradwom nove tran-

sformatorske stanice 400/110kV u Vra-

wu stvoriti uslovi za dugotrojno,sigur-

no i kvalitetno napajwe elektri~nom

energijom cele jugoisto~ne Srbije. Po-

sebno se zahvalio Vensanu De`eru i

Delegaciji EU u Srbiji na podr{ci u

realizaciji ove investicije i naglasio

korist koju }e imati potro{a~i ovoga

dela Srbije izgradwom TS-a Vrawe 4, jer

}e dobiti kvalitetno napajawe najvi{eg

naponskog nivoa i podsetio da se to

postrojewe gradi po najvi{im svetskim

tehni~ko-tehnolo{kim standardima.
Gradona~elnik Vrawa Zoran An-

ti} rekao je da Vrawe ve} vi{e godina

~eka na izgradwu takvog kapitalnog

energetskog objekta, a da se wegovom

izgradwom stvaraju uslovi za daqi

uspe{niji privredni razvoj juga Srbi-

je, ali i cele ove regije.
Lokacija TS Vrawe 4 nalazi se u op-

{tini Vrawe, katastarska op{tina Do-

we Trebe{iwe, a povr{ine je oko 5,5 ha.
Donacija EU je, prema programu IPA

2010, iznosila petnaest i po miliona

evra, ukqu~uju}i i nabavku jednog ener-

getskog transformatora i opreme za

ugradwu u postoje}u TS 400/220/110 kV
Leskovac 2. Iz sopstvenih sredstava JP

EMS finansira zna~ajne aktivnosti:ot-

kup zemqi{ta i pripremne aktivnosti

na izgradwi TS Vrawe 4, elektromonta-

`ne radove za ugradwu opreme u TS Vra-

we 4 i nabavku prate}e spojne, ovesne

opreme i provodnika. Zatim, nabavku

opreme i radove za pripadaju}i rasplet

400 kV i 110 kV dalekovoda, adaptaciju

postoje}e TS 110/35 kV Vrawe 1 i iz-

gradwu dva 35 kV dalekovoda iz TS Vra-

we 1, a u svrhu napajawa sopstvene po-

tro{we budu}e TS Vrawe 4, izme{ta-

we/kablirawe postoje}eg distributiv-

nog 10kV nadzemnog voda u zoni TS Vra-

we 4 i pripremu TS za ugradwu jo{ jed-

nog energetskog transformatora 300
MVA.

Po re~ima nadle`nih iz slu`bi

EMS-a za pra}ewe investicija,primeni-

}e se savremena tehni~ka re{ewa i ko-

risti}e se najmodernija moderna do-

stupna oprema. Koncepcijsko re{ewe

trafostanice uskla|eno je sa urbani-

sti~kim i ekolo{kim standardima.
Zavr{etak izgradwe TS Vrawe 4 i

pripadaju}eg raspleta dalekovoda 110
kV i 400 kV predvi|en je za 2014. go-

dinu.

S. Stankovi}
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KAPITALNA INVESTICIJA NA JUGU SRBIJE

Sve~ano obele`en po~etak

izgradwe TS 400/110 kV Vrawe 4

Gradona~elnik Vrawa Zoran Anti}, {ef Delegacije EU u Srbiji Vensan De`er 

i generalni direktor JP EMS Nikola Petrovi}

Evropska unija donirala zna~ajna sredstva



N
akon uspe{no zavr{ene re-

montne sezone, dalekovodna

ekipa Pogona prenosa Novi

Sad, predvo|ena rukovodiocem rado-

va Zoranom Filipovi}em, postavi-

la je novo za{titno u`e na vi{e od 40
stubova 110-kilovoltnog dalekovoda

Sombor 3 - Crvenka.

Posao je, iako obavqan u ote`anim

vremenskim uslovima, zavr{en u roku,
odnosno za nepune dve nedeqe. Anga-

`ovani su bili skoro svi monteri,

pewa~i i nepewa~i. Staro za{titno

u`e na deonicama na kojima je sada

postavqeno novo za{titno u`e, bilo

je demontirano pre vi{e od 20 godi-

na. Tako je dalekovod, celom svojom

du`inom, dobio adekvatnu za{titu od

atmosferskih prenapona.
- Postavqawem za{titnog u`eta

na vrhovima stubova dalekovoda for-

mira se osnovni sistem za{tite pro-

vodnika, prvenstveno od atmosfer-

skih prenapona. Premda, za{titna

u`ad imaju zna~ajni uticaj i na smawe-

we indukovanih prenapona usled uda-

ra groma u blizini dalekovoda - obja-

{wava Zoran Filipovi}.
Kvalitetno projektovana za{tita

od atmosferskih prenapona na viso-

konaponskim vodovima smawuje broj

poreme}aja u mre`i, produ`ava radni

vek sklopne opreme, pove}ava pouzda-

nost elektroenergetskog sistema i

smawuje rizik od gubitka napajawa.
S. Eker
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POGON PRENOSA NOVI SAD, DALEKOVOD SOMBOR 3 - CRVENKA

Montirana nova za{titna u`ad 

P
regledom dalekovoda, po dobi-

jawu informacije od Regional-

nog dispe~erskog centra Novi

Sad, polovinom novembra, dalekovod-

na ekipa Pogona Novi Sad ustanovila

je da na stubu 37, dalekovoda Suboti-

ca 3 - Subotica 4 nedostaje 28 dija-

gonala.
Samo dva meseca ranije, prema re-

~ima rukovodioca Slu`be za odr`a-

vawe dalekovoda Maje Adamovi}, bi-

lo je utvr|eno da nedostaje svega ~e-

tiri dijagonale.
- I ovoga puta pokazalo se da je od

izuzetne va`nosti dobra saradwa sa

Elektrovojvodinom,~iji su radnici prvi

uo~ili kra|u na stubu, a zatim i infor-

misali svoj PDC, koji je informaciju

prosledio na{em RDC-u. I dalekovod je

sa~uvan - ka`e Maja Adamovi}.
Sava Isakov, iz Sektora za dale-

kovode, Pogona Tehnika nagla{ava da

je, usled velikog broja nedostaju}ih

dijagonala, stub bezmalo pao.

- Vidqive su bile i deformacije

pojasnih {tapova u dowem delu stuba.
Bio je potreban samo malo ja~i vetar,
pa da se stub sru{i, za sobom povu~e

provodnike, a potom i slede}i stub.
Dalekovod bi bio van pogona, a mate-

rijalna {teta znatno ve}a - ka`e za

list EMS Sava Isakov.
On ka`e da }e biti formirana

Komisija za ocenu stawa stuba, koja }e

proceniti da li }e i kada taj stub bi-

ti zamewen novim, s obzirom na to da

je do`iveo plasti~ne deformacije.
Ovo je samo jo{ jedna u nizu kra|a,

koje su sve u~estalije i to na svim lo-

kalitetima. Koliko kra|a na elektro-

energetskim objektima mo`e biti

opasna i sa fatalnim posledicama

ilustruje i slu~aj u Aleksincu, kada je

lopov, dok je krao provodnik sa stuba

dalekovoda u vlasni{tvu ni{ke "Elek-

trodistribucije", a koji je bio pod

naponom, poginuo.
S. Eker

Prelaz preko kanala

DV ekipa postavqa nove dijagonale

KRA\E OPREME NA OBJEKTIMA EMS-a SVE U^ESTALIJE

Sa stuba dalekovoda Subotica 3 -

Subotica 4 lopovi odneli dijagonale



G
eneralni direktor JP Elektromre-

`a Srbije Nikola Petrovi} i

direktor Elektrovojvodine Sr-

|an Kru`evi} potpisali su 19. okto-

bra Ugovor o razmeni poslovnog pro-

stora izme|u dva preduze}a u Novom Sa-

du. Ugovor je potpisan posle vi{egogo-

di{wih pregovora i wime je omogu}eno

da Pogon Novi Sad, kao organizacioni

deo u sastavu JP EMS, organizuje rad

svojih slu`bi u zasebnoj zgradi, u kojoj

}e zaposlenima biti omogu}eno da ne-

smetano rade u najboqim mogu}im uslo-

vima. Tako|e, na ovaj na~in obezbe|ene

su i budu}e potrebe Pogona za poslov-

nim prostorom. Ugovor je prethodno

odobrila Vlada Republike Srbije.
Pregovori o razmeni poslovnog pro-

stora prakti~no su po~eli ve} sa prvim

danima osnivawa JP EMS. Pregovori su

bili slo`eni jer je bilo neophodno

sprovesti dva deobna bilansa izme|u

preduze}a i obezbediti ekvivalentnost

u objektima koji se razmewuju,vrednosno

i u povr{inama.
Pravne slu`be dva preduze}a preuze-

le su pregovore 2009. godine i tada do-

lazi do pomaka. Sa~iwen je jedan vrlo

slo`en ugovor,koji reguli{e tri pravna

posla: ustupawe dela poslovnog prosto-

ra od strane Elektrovojvodine, ~ime se

JP EMS priznaju prava iz tzv ''privreme-

nog deobnog bilansa'' iz 1990. godine;
razmenu dela poslovnog prostora koji

JP EMS koristi na petom spratu tzv.PP

zgrade Elektrovojvodine za drugi i tre-

}i sprat tzv.DC zgrade Elektrovojvodi-

ne, koji su u vlasni{tvu ''Elektrovojvo-

dine'' i kupovinu suterenske eta`e od

strane JP EMS.
Na taj na~in JP EMS postaje ve}in-

ski vlasnik DC zgrade - vlasnik je pro-

storija od drugog do {estog sprata, po-

sledweg eta`a i suterenskog eta`a na

kojem se nalazi kqu~na, tehni~ka infra-

struktura zgrade. Elektrovojvodina do-

bija celokupnu PP zgradu.

Pre zakqu~ewa ugovora,neophodno je

bilo da se izvr{i postupak takozvanog

eta`irawa zgrade DC, a potom i proce-

na vrednosti obe zgrade od strane Po-

reske uprave. Zatim su upravni odbori

JP EMS i JP EPS (u ime Elektrovojvodi-

ne) doneli odluke o razmeni tih poslov-

nih prostora,koje su posle toga,zajedno

sa celokupnom dokumentacijom, upu}ene

Vladi Republike Srbije na davawe sa-

glasnosti. Postupak je bio dodatno

usporen jer se u toku sprovo|ewa pro-

menio i nadle`ni zakon - prestao je da

va`i Zakon o sredstvima u svojini Repu-

blike Srbije a stupio je na snagu Zakon

o javnoj svojini. Predmet je najzad, nakon

{to su se prethodno pozitivno izjasni-

la sva nadle`na ministarstva, stavqen

na dnevni red sednice Vlade Republike

Srbije ~etvrtog oktobra ove godine i

dobijena je saglasnost na zakqu~ivawe

ugovora o razmeni poslovnog prostora.
Posle zakqu~ewa ugovora predstoji

upis prava vlasni{tva u katastar nepo-

kretnosti u Novom Sadu.
Proces sticawa vlasni{tva nad pro-

storom u zgradi DC bio je dugotrajan i

izuzetno slo`en, ali zato }e sada zapo-

sleni u Pogonu Novi Sad dobiti jo{

boqe uslove za rad i, {to je najva`nije,
biti gospodari svog poslovnog prosto-

ra a ne ''gosti'' u tu|em.Tako|e,ovom raz-

menom je obezbe|ena i mogu}nost da {i-

rewem poslova u pogonu i novi zaposle-

ni imaju dovoqno radnog prostora u no-

voj zgradi. Na kraju, nije zanemarqiva ni

~iwenica da }e JP Elektromre`a Srbi-

je, od sada i vizuelno, mnogo izra`ajnije

mo}i da istakne svoje prisustvo u Novom

Sadu, kao jednom od sedi{ta svojih po-

gona.
R. E.
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POTPISAN UGOVOR O RAZMENI NEPOKRETNOSTI

IZME\U JP EMS I ELEKTROVOJVODINE 

Boqi uslovi za zaposlene

u Novom Sadu
JP EMS postao ve}inski vlasnik DC zgrade

Potpisivawu Ugovora prethodili dugi pregovori

Generalni direktor JP EMS Nikola Petrovi} i direktor Elektrovojvodine Sr|an Kru`evi}



U
novembru 2012. godine odr`ane su mese~ne,eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe prekograni~nog prenosnog

kapaciteta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije, za decembar 2012. godine.
Na zajedni~kim, mese~nim aukcijama, na granici Ma|arska-Srbija, za decembar 2012. godine, u~estvovalo je 19 u~esnika i za-

bele`eno je zagu{ewe u oba smera.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici,za decembar 2012.godine,prikazani su u tabeli i na gra-

fiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS :
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

Kada su u pitawu dnevne aukcije na granici sa ma|arskom,za ~ije sprovo|ewe u 2012.godini je odgovoran operator ma|arskog

prenosnog sistema (MAVIR Zrt.), mo`emo izdvojiti slede}e specifi~nosti:
- Najve}a cena kapaciteta u jednom satu je iznosila 22,10 EUR/MWh i ona je postignuta 12.02., dan pre privremenog uki-

dawa prekograni~nog tr`i{ta elektri~ne energije na osnovu uredbe Vlade Republike Srbije.
- Tokom cele godine postojalo je zagu{ewe u smeru Ma|arska-Srbija

- Na dnevnim aukcijama, za smer Ma|arska-Srbija,ponude je u proseku dostavqalo 22 u~esnika,dok je u suprotnom smeru in-

teresovawe za kapacitet bilo znatno mawe- 7 u~esnika u proseku.
Prethodno navedene informacije o dnevnim aukcijama su uzete na osnovu rezultata postignutih zakqu~no sa 01.11.2012.
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Pregled rezultata mese~nih aukcija prekograni~nih

prenosnih kapaciteta za decembar 2012. godine



JP EMS je u novembru organizovao mese~nu dodelu 50% raspolo`ivih prekograni~nih kapaciteta na ostalim granicama re-

gulacione oblasti Republike Srbije.Na decembarskim split aukcijama u~estvovalo je 18 kompanija,od kojih je 17 steklo pravo

na kori{}ewe kapaciteta. Na svim granicama i smerovima ukupni zahtevani kapacitet je bio ve}i od vrednosti raspolo`ivog

prekograni~nog kapaciteta.
Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za decembar 2012. godine,prikazani su u ta-

beli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
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E
NTSO-E je po~etkom novembra

pokrenuo javnu veb konsultaci-

ju o Pravilniku o radu mre`e –
Operativno planirawe i administra-

cija programa rada (OPAPR), i pozvao

zainteresovane strane da do 7. janua-

ra 2013. dostave svoje komentare.
ENTSO-E }e tokom ovog perioda kon-

sultacija u Briselu odr`ati i radi-

onicu sa tehni~kom stru~nom grupom

operatora distributivnih sistema,
kao i javnu radionicu za zaintereso-

vane strane (a public stakeholder
workshop), sa ciqem da se pru`e in-

formacije o ali i dobije povratna

informacija o nacrtu Pravilnika o

radu mre`e.
Kao deo veb javne konsultacije,

ENTSO-E je objavio nacrt pravilnika

o radu mre`e (a draft of the network
code) zajedno sa prate}im dokumen-

tom (a supporting paper), ~ime je

obezbedio uvid u visoki nivo pri-

stupa koji se primewuje u razvoju ovog

pravilnika i dao odgovor na primqe-

ne povratne informacije sa radioni-

ca od 23. maja i 25. jula 2012. godine sa

tehni~kom stru~nom grupom operato-

ra distributivnih sistema i zainte-

resovanim stranama.
Svi komentari o nacrtu OPAPR

moraju biti dostavqeni preko ENT-
SO-E veb interfejsa za konsultaciju

(ENTSO-E web consultation interface).
Komentari koji se ne dostave preko

ovog kanala ne}e biti uzimani u raz-

matrawe kao zvani~ni komentari to-

kom ove konsultacije. Svi komentari

bi}e objavqeni po zavr{etku veb kon-

sultacije. ENTSO-E }e pregledati

svaki komentar, i iskoristi}e ih da

oblikuje odluku o tome kako da, tamo

gde je to primereno, poboq{a i do-

datno razradi nacrt pravilnika o ra-

du mre`e.
ENTSO-E }e predstaviti i pove-

sti diskusiju o preliminarnoj proce-

ni komentara na radionicama sa teh-

ni~kom stru~nom grupom operatora

distributivnih sistema i zaintere-

sovanim stranama planiranim za kraj

januara 2013. ENTSO-E-ova procena

svih komentara, kao i kona~an pravil-

nik o radu mre`e dostavqen ACER -u,
bi}e objavqeni do aprila 2013. godi-

ne.
Nacrt pravilnika koji je objavqen

kao deo ovih konsultacija uznapredo-

vao je od kada je ENTSO-E u februaru

2012. godine dobio mandat od Evrop-

ske komisije da izradi ovaj pravilnik

i dostavi kona~an pravilnik ACER -u.
ENTSO-E radi na OPAPR shodno

procesima ustanovqenim u skladu sa

Uredbom (EC) 714/2009, tako da

OPARP sledi Okvirne smernice

ACER-a o radu elektroenergetskog

sistema.
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S
hodno javnoj konsultaciji koja

je trajala od 3. septembra do 3.
novembra, a i kao deo daqeg

razvoja i okon~awa izrade Pravlnika

o radu mre`e – Operativna sigurnost

(PRM OS) ENTSO-E }e 20. decembra

2012. godine u Briselu odr`ati ~e-

tvrtu javnu radionicu za zaintereso-

vane strane.
Ciq ove radionice je da predsta-

vi a`urirani Pravilnik o radu mre`e

– Operativna sigurnost sa detaqni-

jim uvidom u va`ne izmene koje su na-

stale usled primedbi i predloga za-

interesovanih strana tokom javne

konsultacije. Imaju}i u vidu da je vre-

me da se i{~ita nova verzija pravilni-

ka u perodu od roka za dostavu (14. de-

cembar 2012.) do radionice veoma

kratko, sve va`ne korekcije bi}e de-

taqno obja{wene.

Po{to su osnovni ciqevi radio-

nice zajedni~ko razumevawe i krajwa

transparentnost, ENTSO-E o~ekuje

ovaj susret kako bi pru`io odgovore

na sva pitawa i sva neophodna obja-

{wewa. Uz to, radionica }e pru`iti

priliku ENTSO-E -u da predstavi

svoju aktuelnu verziju prate}eg doku-

menta za PRM OS.
ENTSO-E je izrazio zahvalnost

onima koji su pru`ili doprinos svo-

jim korisnim i konstruktivnim ko-

mentarima tokom mnogih sastanaka,
radionica i rasprava, posebno na su-

gestijama koje su se ~ule tokom javne

rasprave. ENTSO-E ve} radi na po-

boq{awu PRM OS u skladu sa tim su-

gestijama, i veruje da }e predstoje}a

verzija pravilnika biti uravnote`e-

nija, da }e biti u skladu sa odredba-

ma, stvarnim potrebama i ciqevima

Okvirnih smernica.

ENTSO-E objavio Statisti~ki godi{wak 2011.
Izdawe Statisti~kog godi{waka za 2011. dostupno je na veb sajtu ENT-

SO-E. Godi{wak obuhvata sve ~lanove ENTSO-E iz 34 zemqe i pru`a podat-

ke o energetskim sistemima TSO ~lanova, ukqu~uju}i statisti~ke podatke

o proizvodwi, potro{wi, prekograni~nim razmenama i mre`nim komponen-

tama.Statisti~ki godi{wak 2011 mo`e se preuzeti kao PDF doku-

ment.[tampana verzija izve{taja bi}e dostupna po~etkom decembra.

ENTSO-E pokrenuo javnu konsultaciju o Pravilniku o radu mre`e

– Operativno planirawe i administracija programa rada

Po~iwe prijavqivawe za javnu radionicu za zainteresovane

strane o Pravilniku o radu mre`e – Operativna sigurnost



S
avet Agencije je, na sednici

odr`anoj 13. novembra, dao

saglasnost JP EMS na Spora-

zum izme|u operatora prenosnih si-

stema Republike Srbije (EMS) i Re-

publike Ma|arske (MAVIR), o po-

stupku i na~inu raspodele prava na

kori{}ewe prekograni~nih kapaci-

teta i pristupu prekograni~nim

prenosnim kapacitetima za 2013. go-

dinu. Sporazum je donet u skladu sa

direktivama Evropske unije, Ugovo-

rom o osnivawu Energetske zajedni-

ce, nacionalnim zakonodavstvima i

regulatornim podzakonskim aktima u

obe dr`ave.
Sporazum }e omogu}iti transpa-

rentnu proceduru za aukcijsku raspo-

delu prekograni~nih prenosnih kapa-

citeta izme|u kontrolnih oblasti

EMS i MAVIR i upravqawe zagu{ewi-

ma. Sporazum ima tri aneksa, koji se

odnose na godi{we i mese~ne aukcije,
dnevne i intradnevne aukcije. Pred-

vi|ena je podela nadle`nosti opera-

tora, tako da }e jedan, u ime oba ope-

ratora, organizovati procedure za

raspodelu za odre|eni vremenski in-

terval. Za 2013. godinu, godi{we, me-

se~ne i intradnevne aukcije }e spro-

voditi EMS, a dnevne aukcije MAVIR.
Primenom ovog sporazuma se, u od-

nosu na ranije odobrena op{ta Pra-

vila za raspodelu prekograni~nih

prenosnih kapaciteta na granicama

regulacione oblasti JP EMS, daju ve-

}e mogu}nosti u~esnicima na tr`i-

{tu i unapre|uju uslovi za razvoj tr-

`i{ta elektri~ne energije u jugoi-

sto~noj Evropi i wegovu integraciju

u evropsko tr`i{te.
R. E.
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P
od pokroviteqstvom JP EMS, u

Hotelu Moskva u Beogradu, kra-

jem novembra odr`an je Deveti

redovni godi{wi sastanak grupe An-
nual Maintenance Group za 2013. godi-

nu. Grupa se bavi planirawem i usagla-

{avawem iskqu~ewa interkonektivnih

i bitnih unutra{wih 400 i 220 kV da-

lekovoda u regionu Jugoisto~ne Evro-

pe, a JP Elektromre`a Srbije je koor-

dinator iskqu~ewa za 2013. godinu.
Sastanku su prisustvovali pred-

stavnici skoro svih operatora pre-

nosnih sistema iz regiona: BiH (NOS
BIH), Crne Gore (EPCG), Gr~ke (IPTO),
Bugarske (ESO EAD), Makedonije

(MEPSO), Albanije (ATSO), Turske

(TEIAS), Ma|arske (MAVIR) i Rumunije

(Transelektrika).
Skup je protekao u radnoj atmos-

feri i pozitivnom duhu, uskla|eni su

svi termini i otklowene malobrojne

nedoumice.
Osim uskla|ivawa planiranih is-

kqu~ewa, na sastanku su re{ena jo{ ne-

ka pitawa - potvr|eno je da }e koor-

dinator iskqu~ewa za 2014. god. biti

ATSO (Albanija), a za 2015. TEIAS
(Turska), ukoliko do tada postane pu-

nopravni ~lan ENTSO-e. Svi TSO-ovi

su odr`ali kratke prezentacije o
trenutnoj situaciji i planovima za

budu}nost u svojim elektroenerget-

skim sistemima.
EMS }e kao koordinator iskqu~e-

wa imati zadatak da tokom 2013.
godine redovno obave{tava sve TSO-
ove o planiranim i neplaniranim is-

kqu~ewima u regionu, redovno a`uri-

ra plan iskqu~ewa ukoliko do|e do

nekih promena, kao i da bude organi-

zator redovnih nedeqnih audio-kon-

ferencija gde predstavnici svih

TSO-ova direktno razmewuju infor-

macije o doga|ajima u protekloj nede-

qi i planiranim radovima za slede}u

nedequ.
M. B.

Sa sastanka u hotelu Moskva

SASTANAK ANNUAL MAINTENANCE GROUP ZA 2013. GODINU

EMS - koordinator iskqu~ewa u regionu

SPORAZUM OPERATORA PRENOSNIH SISTEMA SRBIJE I MA\ARSKE

Raspodela prekograni~nih prenosnih kapaciteta



L
andsnet, islandski operator

prenosnog sistema, dr`avno je

preduze}e ~iji je najve}i vlasnik

(65 posto) Landsvirkjun – Nacionalna

energetska kompanija. Poslovawe

Preduze}a osnovanog 2005. godine

podle`e pravilima koje propisuje Na-

cionalna agencija za energetiku (Or-
kustofnun), koja odre|uje okvire pri-

hoda na kojima se zasnivaju propisane

tarife.
Landsnet poseduje i upravqa svim

velikim dalekovodima na Islandu. Si-

stem prenosa („mre`a“) sastoji se od

dalekovoda napona 66 kV i vi{e, jed-

nog dela 33 kV dalekovoda i svih va-

`nih transformatorskih stanica u

zemqi. Najvi{i radni napon island-

skog elektroenergetskog sistema je

220 kV, iako su najnoviji dalekovodi

na jugozapadu Islanda izgra|eni kao

420 kV. Preduze}e je podeqeno u ~eti-

ri osnovna sektora, odeqewa za podr-

{ku i korporativne kancelarije.
Osnovni sektori su: Razvoj, Upravqa-

we i odr`avawe, Planirawe i Tr`i-

{te. Sistem menaxmenta je osmi{qen

tako da obezbedi neprestano poboq-

{awe i transparentnost, a od zapo-

slenih se o~ekuje da poka`u inicija-

tivu i pomognu u oblikovawu proce-

dura kako bi se ciqevi Kompanije

ostvarili a rizici minimalizovali.
Landsnet zapo{qava posve}eni tim

profesionalaca razli~itih profila.
Broj zaposlenih je ne{to mawi od

100, a svakog leta Preduze}e pru`a

{ansu studentima da steknu prakti~-

na znawa u raznim oblastima delatno-

sti.
Landsnet, kao jedini operator

prenosnog sistema Islanda, razvio je

bogatu me|unarodnu saradwu sa mno-

gimTSO, sa kojima radi na pronala`e-

wu efikasnih re{ewa za nove infra-

strukturne projekte. Aktivan je u

ITOMS – me|unarodnom konzorcijumu

TSO za komparativnu analizu praksi

i u~inka, ~ije aktivnosti su doprine-

le unapre|ewu poslovawa. Posebno

bliske odnose Preduze}e odr`ava sa

operatorima prenosnog sistema Dan-

ske, Finske, Norve{ke i [vedske.
Naro~ita pa`wa se posve}uje odr-

`avawu najvi{eg bezbednosnog nivoa

prilikom obavqawa svih aktivnosti.
Ne misli se samo na izbegavawe po-

vreda zaposlenih, ve} i na unapre|e-

we zdravqa i op{te dobrobiti. Zbog

toga su u Landsnet-u uspostavqena

striktna pravila koja promovi{u bez-

bedno i zdravo radno okru`ewe.
Odr`ava se i baza podataka sa svim

izve{tajima u vezi radnog okru`ewa,
koja slu`i da uka`e na nedostatke i

podstakne unapre|ewa. Implementi-

ran je RÖSK – sistem koji obezbe|u-

je bezbedno upravqawe i sigurno

okru`ewe za sve koji obavqaju radove

na mre`i. Landset je posve}en dobro-

biti i bezbednosti zaposlenih ,iz-

vo|a~a i drugih koji obavqaju poslo-

ve za Preduze}e. Moto Landseta je:
Nema kompromisa kada je u pitawu

bezbednost.
Priredio: M. B.
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UPOZNAJEMO OPERATORE SISTEMA: ISLAND

Bezbednost na prvom mestu
Preduze}e blisko sara|uje sa TSO-ovima na severu Evrope

Potvrda kvaliteta
Landsnet je sertifikovan po standardu upravqawa kvalitetom IST EN

ISO 9001:2000. Taj me|unarodni sertifikat „pokriva“ prenos elektri~ne

energije,razvoj, upravqawe i odr`avawe elektroenergetskog sistema Islan-

da.Sigurnost snabdevawa elektri~nom energijom ima direktan uticaj na ce-

lokupnu ekonomiju Islanda i zbog toga Landsnet ima veliku dru{tvenu od-

govornost i ula`e napore da podela odgovornosti unutar Preduze}a bude

jasna i precizno definisana.



Mogu}a kriza u snabdevawu

Evrope elektri~nom energijom

Snabdevawe Evrope elektri~nom

energijom tokom dolaze}e zime deluje

problemati~nije zbog problema sa

belgijskim nuklearkama Tihange 2 i

Doel 3, kao i zbog zaustavqawa nekih

reaktora u Nema~koj u 2011, stoji u

preliminarnoj analizi evropskog sek-

tora koju je objavila francuska pre-

nosna kompanije RTE. Energetski eks-

perti su jo{ u oktobru upozorili na

mogu}u krizu u snabdevawu Evrope

elektri~nom energijom tokom zime

zbog nove situacije u nuklearnim sek-

torima Belgije, Nema~ke i Francuske.
RTE nagla{ava da bi o{tra zima, sa

temperaturama za 6 do 8 stepeni is-

pod prose~nih zahtevala uvoz od ne-

kih 5.400 megavati, {to odgovara pro-

izvodwi pet nuklearki.

Odustajawe od nuklearki di`e

cene elektri~ne energije

Cene elektri~ne energije u Evro-

pi bi 2030. godine trebalo da budu

50 poosto ve}e nego u SAD, jer veli-

ki broj EU dr`ava namerava da odu-

stane od nuklearne energije. Zamena

za uga{ene nuklearke, naime, na}i }e

se u priodnom gasu („koji je u Evropi

danas pet puta skupqi nego s druge

strane Atlantika“), ugqu i u („visoko

subvencionisanim“) obnovqivim iz-

vorima, izjavio je u novembru prvi

ekonomista Me|unarodne agencije za

energiju (IEA) Fatih Birol. Birol je

dodao da }e posledica toga biti do-

datni gubitak konkurencije evropske

u odnosu na ameri~ku privredu, uz no-

vi udar na kupovnu mo} stanovni{tva.

Nova pravila o obra~unavawu

Francuski snabdeva~i prirodnim

gasom i elektri~nom energijom usko-

ro }e obra~unavati potro{a~ima ce-

ne uzimaju}i u obzir wihovu ekono-

mi~nost. Prema zakonu koji je nedavno

isvojen u Dowem domu parlamenta, ce-

ne elektri~ne energije i grejawa u

francuskim doma}instvima zasniva}e

se i na primawima, starosti i brojno-

sti ~lanova porodice.Kompanije Elec-

tricite de France i i GDF Suez koristi-

}e te podatke kako bi nagradili po-

tro{a}e koji smawuju potro{wu struje

i gasa i penalizovali one za koje regu-

lativa poka`e da su rasipnici. Tre-

nutno cene struje i gasa u Francuskoj

variraju u zavisnosti od veli~ine sta-

na,na~ina grejawa i da li je potro{a~ u

regionu hladnih Alpa ili toplog Me-

diterana. Novi Zakon }e ovome dodati

prihode doma}instva, broj ~lanova i

starost.Ra~una se da }e oko ~etiri mi-

liona doma}instava ispuwavati neke

od kriterijuma, {to je ~etvorostruko

vi{e od postoje}eg broja onih koji

potpadaju u kategoriju „energetske so-

cijale“.Francuska doma}instva su pro-

{le godine potro{ila energije u vred-

nosti 35 milijardi evra.

Nesporazumi u Bugarskoj

Bugarski sektor proizvo|a~a ob-

novqive energije optu`io je nacio-

nalno energetsko regulatorno telo

(DKEVR) da im je “neopravdano” na-

metnuo tarifu za pristup prenosnoj

mre`i. ^elnik DKEVR Angel Semer-

xiev je po~etkom. novembra odgovo-

rio preko Bugarske nacionalne tele-

vizije da uvo|ewe cene za pristup i

kori{}ewe prenosnog sistema ima za

ciq da pravednije rasporedi teret

poskupqewa cena elektri~ne energi-

je. On je naglasio da bi ta mera tre-

balo i ubudu}e da ostane na snazi ka-

ko bi obezbedila da proizvo|a~i

elektri~ne energije pokriju tro{ko-

ve koje sami izazivaju. Predstavnici

OIE u Bugarskoj, me|utim, najavquju

`albe Briselu.

Novi tip platforme

Kompanija Statoil sklopila je sa

firmom Aker Solutions 1,9 milijardi

dolara vredan ugovor o kori{}ewu

potpuno novog tipa platforme, koji

se ocewuje kao zna~ajan tehnolo{ki

napredak u sektoru eksploatacija i

proizvodwe nafte. Bu{e}a platforma

kategorije B omogu}ava pove}awe

proizvodwe nafte i gasa koja bi u

drugim okolnostima bila izgubqena,
rekla je potpredsednik Statoil Marga-

reth Ovrum. Statoil je razvio ovaj novi

tip platforme, koja popuwava pro-

stor izme|u lakih platformi (kate-

gorija A) i konvencionalnih plat-

formi (kategorija C). O~ekuje se da

plove}a plaftorma kategorije B sa

asociranim uslu`nim segmentima sma-

wi operativne tro{kove u eksploata-

ciji poqa do 40 odsto. Osim iznajm-

qivawa platformi, ugovor na osam go-

dina ukqu~uje i najam potrebne opre-

me i usluga za rad na poqima.

OIE u Ju`noj Africi

Ju`na Afrika je najavila raspisi-

vawe tendera za obnovqive izvore

energije, koji bi trebalo da do 2020.
godine dodaju ukupnim elektroener-

getskim kapacitetima te zemqe 3.200
megavata. Od toga, 1.470 MW su ve-

troparkovi na moru, 400 MW koncen-

trisane solarne elektrane i 1.075
MW fotonaponski sistemi. Mini-

star energetike Ju`noafri~ke Repu-

blike rekao je da je program odobrio

Nacionalni energetski regulator, pa

}e potrebne vladine direktive biti

objavqene do kraja godine.
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Po~etak gradwe

Ju`nog toka

Konzorcijum predvo|en ruskim Ga-

spromom dobio je 15. novembra final-

no odobrewe za podmorski deo pro-

jekta gasovoda Ju`ni tok. Gasprom je

uporedno otklonio i sve prepreke za

gradwu kopnenih sekcija. Upravni od-

bor konzorcijuma South Stream Tran-
sport je u Milanu doneo finalnu in-

vesticionu odluku, koja otvara put

gradwi kqu~ne sekcije ispod Crnog

mora, navodi Gasprom. Investicija se

procewuje na 16 milijardi evra. U sa-

op{tewu se tako|e precizira da ma-

winski partneri u konzorcijumu, u ko-

me su osim ruske kompanije (50 posto

udela), italijanski Eni (20 posto),
francuski EDF i nema~ki BASF (po 15
odsto), „zadr`avaju pravo da napuste

projekat u budu}nosti, ukoliko neki

od uslova ne budu zadovoqeni“. Po~e-

tak gradwe gasovoda zakazan je za 7.
decembar u blizini ruskog crnomor-

skog grada Anapa, a prve isporuke ga-

sa planiraju se za kraj 2015. Kompani-

ja je prethodno sklopila sporazume sa

svim tranzitnim zemqama. Kapacitet

gasovoda bi}e 63 milijarde kubnih

metara.

Mediteranski projekti

Gr~ka i Kipar zatra`i}e od Evop-

ske unije finansijsku podr{ku za dva

Mediteranska energetska plana, ob-

javilo je sredinom novembra Mini-

starstvo energije u Atini. Te dve dr-

`ave i Izrael projektuju povezivawe

putem jednog podmorskog prenosnog

kabla, kao i gradwu me|usobnog gaso-

voda ispod Mediterana. Kabl EuroA-
sia Interconnector Project kapaciteta

2.000 MW omogu}io bi bezbedno

snabdevawe elektri~nom energijom,
kako te tri dr`ave, tako i jugoisto-

ka Evrope i {ireg podru~ja Medite-

rana, obrazla`u vlade u Atini i Ni-

koziji. Gasovod bi omogu}io tran-

sport izraelskog i kiparskog, a ka-

snije mogu}e i gr~kog gasa evropskim

potro{a~ima preko Gr~ke nude}i tom

regionu tre}i alternativni izvor

snabdevawa, pored Rusije i Azerbej-

xana.

Izazovi za E.ON
Nema~ki E.ON objavio je sredi-

nom novembra gubitak od 179 milio-

na evra u tre}em tromese~ju (posle

izuzetno uspe{nih prvih {est mese-

ci) i snizio prognoze dobiti za idu-

}u godinu, navode}i kao glavne razlo-

ge privredne neizvesnosti i struk-

turalne i regulatorne promene u

sektoru energetike. U istom periodu

2011. E.ON je ostvario neto dobit

od 173 miliona evra. E.ON se suo~a-

va s velikim izazovima, posebno u

sektoru proizvodwe elektri~ne

energije, rekao je ~elnik kompanije

Johan Teysen, najavquju}i mogu}nost

prodaje pojedinih poslova.

Energetska politika u SAD

Reizabrani ameri~ki predsednik

Barak Obama }e, ako ispo{tuje obe}a-

wa bira~ima, zao{triti regulativu

vezanu za proizvodwu i sagorevawe

prirodnog gasa, nafte i ugqa u svom

drugom mandatu, {to }e nekim ener-

getskim kompanijama uve}ati tro{ko-

ve, ocena je analiti~ara. Predsednik

}e verovatno veoma dobro promisli-

ti pre eventualne odluke da li i u

kom obimu SAD treba da izvoze

{kriqni prirodni gas i naftu iz no-

vootkrivenih obilnih le`i{ta. Pro-

tivnici takve strategije, naime, upo-

zoravaju da bi izvoz poskupeo gorivo

potro{a~ima kod ku}e i blokirao ob-

novu doma}e prera|iva~ke industrije.
Obama je dobio podr{ku ekolo{kih

organizacija obe}avaju}i zao{trava-

we propisa vezanih za eksploataciju

ogromnih le`i{ta gasnih i uqnih

{kriqaca u SAD, pa se nove regulati-

ve o~ekuju ve} na po~etku wegovog

drugog mandata. Obamina administra-

cija je tako|e odlagala odluke o izvo-

zu eksplozivno narasle proizvodwe

prirodnog gasa iz {kriqaca, osim u

zemqe sa kojima SAD imaju ugovore o

slobodnoj trgovini. Dok se ne done-

se kona~na odluka o izvozu, investi-

tori u obnovqive izvore energije u

SAD okleva}e sa ulagawem novca. Eks-

perti navode da te{ko da }e bilo ka-

kav ekolo{ki zakon vezan za ~istu

energiju pro}i u Kongresu dok SAD

ne iza|u iz ekonomske krize.

Prodaja gr~ke dr`avne gasne

kompanije

Ruski Gasprom i Sintez i azerbej-

xanski SOCAR su glavni kandidati za

kupovinu gr~ke dr`avne gasne kompa-

nije Depa.Gr~ka se nada da proda kom-

paniju u prvom kvartalu idu}e godine,
a cena bi mogla iznositi do milijar-

du evra. Dr`ava je vlasnik udela od 65
posto, a ostatak pripada naftnoj

kompaniji Hellenic Petroleum. Depina

podfirma EPA bavi se snabdevawem i

distribucijom prirodnog gasa, a dru-

ga podfirma DESFA pokriva sektor

transporta gasa. Depa je pro{le go-

dine ostvarila EBIDTA zaradu od 60
miliona evra.
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Nema~ko-ruski sporazum

Nema~ka grupacija BASF dogovori-

la se da ustupi ruskom Gaspromu svo-

je poslove trgovine i skladi{tewa

prirodnog gasa. U zamenu za to BASF
}e dobiti udeo u proizvodwi nafte

i gasa iz ruskog zapadnog Sibira. Ga-

sprom prema ugovoru treba da preu-

zme 100-procentni udeo u wihovim

zajedni~kim distributivnim ulagawi-

maWingas,WIEN iWIEE, kao i skladi-

{ta te kompanije u Austriji i Nema~-

koj. Dve kompanije potpisale su bazni

ugovor 14. novembra. Osim toga, ruski

gigant dobi}e 50 posto udela u fir-

mi Wintershall Noordzee B.V, koja ima

poslove u ju`nom delu Severnog mora.
S druge strane, BASF dobija 25 posto

plus jednu akciju u Gaspromova dva

bloka u formaciji A~imov u Sibiru,
uz opcije pove}awa udela u dva poqa

gasa i kondenzata na 50 posto, saop-

{teno je iz nema~ke kompanije. O~eku-

je se da se transakcija kompletira do

kraja 2013. godine,posle dobijawa po-

trebnih odobrewa vlasti, sa retro-

aktivnim finansijskim dejstvom od

aprila 2013, navodi se u saop{tewu.
Dve kompanije su u 2007. godini ve}

realizovale jednu razmenu, kada je Ga-

sprom uve}ao udeo u firmi Wingas na

50 posto minus jedna akcija, kao i 49
posto u Wintershall -u. BASF je zauz-

vrat dobio 25 posto udela u gaspro-

movom Severneftgazpromu.

Otvorena javna rasprava

Hrvatska elektroprivreda (HEP)
mo}i }e u okviru procesa restruktu-

rirawa svojih delatnosti sama da

predlo`i organizacioni model ope-

ratora prenosnog sistema, saop{teno

je 12. novembra iz vlade u Zagrebu

prilikom otvarawa javne rasprave o

predlogu Zakona o tr`i{tu elek-

tri~ne energije. Po{to da predlog,
tra`i sertifikat energetskog regu-

latora HERA, koji tra`i odobrewe

Evropske komisije. HERA zatim dono-

si odluku i aktivno prati proces re-

strukturirawa koji mora biti zavr-

{en u roku od 12 meseci od stupawa

zakona na snagu. Ukoliko HEP-ov TSO

bude namerno diskriminisao kori-

snike mre`e, preti mu ogromna kazna,
od 1 do 10 posto godi{weg prometa u

pro{loj poslovnoj godini. Kqu~na je i

nemogu}nost prelivawa tro{kova iz

jedne u drugu delatnost, u korist ma-

we profitabilnih.

Zakon o OIE

Zakonom o obnovqivim izvorima

energije i efikasnoj kogeneraciji

predvi|aju se podsticaji za proizvo-

|a~e energije iz obnovqivih izvora i

jednostavnije procedure za investi-

rawe, poru~eno je 14. novembra na za-

vr{noj raspravi o nacrtu tog zakona u

Bawaluci. Pomo}nik ministra indu-

strije, energetike i rudarstva Repu-

blike Srpske Sa{a Savi~i} rekao je

da }e za obavqawe operativnih po-

slova u ovoj oblasti u roku od {est

meseci biti osnovan operater siste-

ma podsticaja kao nezavisna i nepro-

fitna organizacija, koji }e, izme|u

ostalog, voditi evidenciju o ukupnim

koli~inama proizvedene elektri~ne

energije i instalisanim kapaciteti-

ma postrojewa koja koriste obnovqi-

ve izvore. Operater }e i zakqu~ivati

ugovore o podsticajima, te ispla}iva-

ti sredstva za isporu~enu elektri~nu

energiju u postrojewima koja ostvaru-

ju pravo na podsticaj.

Zatvoreni nuklearni reaktori

u Ju`noj Koreji

Ju`na Koreja je zatvorila dva nu-

klearna reaktora kada je utvr|eno da

neki wihovi delovi nisu pro{li od-

govaraju}u proveru, saop{tili su po-

~etkom.novembra zvani~nici u Seulu.
Ministar ekonomije Hong Suk Vu iz-

javio je da bezbednost ovih postroje-

wa nije bila ugro`ena, ali da u zimu

mo`e do}i do nesta{ica elektri~ne

energije „bez presedana“ u ovoj ze-

mqi. U sva 23 reaktora u ju`nokore-

janskim nuklearkama zabele`eni su

problemi posledwih nekoliko mese-

ci. Nijedan, prema tvrdwama vlasti,
nije predstavqao bezbednosni rizik,
ali u javnosti sve vi{e raste otpor

planu Vlade o pro{irewu nuklearnih

energetskih kapaciteta. Atomske

centrale proizvode 35 odsto elek-

tri~ne energije u Ju`noj Koreji.
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C
entralno evropski forum za raz-

voj (CEDEF), organizovao je sre-

dinom novembra konferenciju

„Odr`ivom gradwom do energetske

efikasnosti“. Ciq konferencije bilo

je isticawe zna~aja i neophodnosti

primene koncepta odr`ive gradwe, kao

i mogu}nosti pove}awa energetske efi-

kasnosti u izgradwi zgrada koji je naj-

zahtevniji sektor u Evropi i Srbiji,
primenom energetskih paso{a,navodi se

u saop{tewu CEDEF-a.
Predstavnik Ministarstva energe-

tike,razvoja i za{tite `ivotne sredine

na konferenciji bio je pomo}nik mini-

stra Dejan Trifunovi}. On je najavio

predstavqawe zakona o racionalnom ko-

ri{}ewu energije za polovinu decembra.
Prema wegovim re~ima, zakonom }e se

precizirati smernice za ostvarivawe

ve}e energetske efikasnosti.

Pomo}nik Ministra energetike,raz-

voja i za{tite `ivotne sredine podse-

tio je da je Srbija u obavezi da sprovo-

di akcioni plan, kojim je planirana

u{teda energije u finalnom bilansu po-

tro{we u narednih {est godina. Prema

obavezama iz plana do kraja 2018. godine

mora se u{tedeti devet odsto energije

u potro{wi.
Kako je sektor zgradarstva energet-

ski najzahtevniji sektor u Evropi i Sr-

biji na koji se odnosi preko 40 posto

ukupne potro{we energije, u ciqu una-

pre|ewa energetske efikasnosti svojih

~lanica,Ministarski savet EU je u 2010.
godini doneo tri Direktive Evropske

unije u oblasti efikasnosti energet-

skih usluga, energetskih performansi

zgrada i obele`avawu efikasnosti. Di-

rektiva o energetskim performansama

zgrada ima ciq da promovi{e poboq{a-

we energetskih performansi zgrada na

teritoriji Evropske unije, uzimaju}i u

obzir klimatske i lokalne uslove, kao i

potrebe unuta{we klime i tro{kovnu

efikasnost.
U skladu sa ovom direktivom Repu-

blika Srbija je donela Pravilnik o

uslovima, sadr`ini i na~inu izdavawa

sertifikata o energetskim svojstvima

zgrada koji je stupio na snagu 30.septem-

bra 2012.U Srbiji postoji oko 3 milio-

na raznih objekata ~ija je prose~na po-

tro{wa od 150 do 200 kWh po metru kva-

dratnom na godi{wem nivou,dok u Evrop-

skoj uniji ta potro{wa iznosi izme|u 50
i 70 kWh. Uvo|ewe energetskih paso{a

poskupe}e izgradwu za oko 5 posto, ali

povra}aj ulo`enih sredstava mo`e se

o~ekivati za 5 do 6 godina,ka`e se izme-

|u ostalog u saop{tewu CEDEF-a.
Izvor: MERZ
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S
ekretarijat Energetske zajed-

nice (EnZ) objavio je, ispred

Radne grupe za Energetsku

strategiju, Poziv za prijavu projekata

od interesa za Energetsku zajednicu

(PECI), iz sektora elektri~ne energi-

je, prirodnog gasa i nafte.
Do 10. decembra informacije o

svojim projektima Sekretarijatu mogu

da dostave zainteresovani promote-

ri projekata iz oblasti prenosa, aku-

mulacije i proizvodwe elektri~ne

energije, transporta i skladi{tewa

prirodnog gasa, iz sektora ute~wenog

i komprimovanog prirodnog gasa, kao

i skladi{tewa i transporta nafte.
Ministarski savet Energetske zajed-

nice jugoisto~ne Evrope usvojio je 18.
oktobra Regionalnu energetsku strate-

giju, koja te`i uskla|ivawu postoje}ih

nacionalnih strategija i planova unutar

EnZ. Velike potrebe za investicijama u

energetsku infrastrukturu bile su je-

dan od kqu~nih razloga dono{ewa ener-

getske strategije.
Re~ je o projektima koji podsti~u

integraciju i otvarawe tr`i{ta, sigur-

nost i kontinuitet snabdevawa i obez-

be|uju istovremene prekograni~ne

prednosti za vi{e zemaqa ugovornica.
Predvi|eno je da paralelno sa sprovo-

|ewem PECI-ja ve} u 2013. ide usvajawe

odgovaraju}ih politi~kih i regulator-

nih mera, obezbe|ewe tehni~ke pomo}i

i finansijskih mehanizama.
Po sli~noj {emi koja se primewuje

unutar Evropske unije, PECI-ji }e biti

birani na osnovu metodologije koju }e

za Radnu grupu priremiti nezavisni

konsultant, zadu`en tako|e za pomagawe

u sprovo|ewu odabranih projekata, sa-

op{teno je iz Sekretarijata EnZ.
R. E.

ENERGETSKA ZAJEDNICA

Poziv za prijavu projekata

KONFERENCIJA NA GRA\EVINSKOM FAKULTETU

Odr`ivom gradwom do energetske efikasnosti

U~esnici konferencije



N
a sastanku radne grupe pod na-

zivom Projekat planirawa pre-

nosnog sistema Inicijative za

saradwu u jugoisto~noj Evropi (Sout-
heast Europe Cooperation Initiative -
SECI Transmission System Planning Pro-
ject - TSP), koji je sredinom oktobra

odr`an u Budimpe{ti, mr Dragan

Balkoski, koordinator za prikqu~e-

wa u JP EMS, je u ime Preduze}a pri-

mio plaketu koju su USAID (Ameri~ka

agencija za me|unarodni razvoj) i

USEA (Ameri~ka energetska asocija-

cija) na{em Preduze}u dodelile za

ogroman doprinos u sprovo|ewu tog

projekta.
SECI TSP projekat je pokrenuo

USAID 2001. godine sa ciqem promo-

visawa regionalne saradwe u oblasti

planirawa prenosa elektri~ne ener-

gije razvojem zajedni~kih alata i me-

todologija planirawa u zemqama koje

u~estvuju u projektu. ^lanovi radne

grupe su predstavnici TSO-ova iz

svih zemaqa jugoisto~ne Evrope, a

predstavnici TSO iz Turske, Ma|ar-

ske, Slovenije, Gr~ke i Italije u~e-

stvuju u projektu kao podr{ka.
Pozdravqaju}i u~esnike sastanka u

Budimpe{ti, Xam{id Haiderijan

iz USAID-a je naglasio da ta organi-

zacija aktivno podr`ava planirane

aktivnosti TSO-ova u pronala`ewu

novih i kvalitetnih re{ewa za iden-

tifikovane probleme, ~ime }e se du-

goro~no obezbediti sigurno napaja-

we elektri~nom energijom.
“U tom smislu, USAID i USEA su

se dogovorili da nastave SECI TSP

projekat i u naredne dve godine“, re-

kao je Haiderijan i najavio novi pro-

gram „Energetska tehnologija i upra-

vqawe“. Vil Polen iz USEA je pohva-

lio TSO-ove za dosada{we uspe{no

sprovo|ewe projekta, naglasiv{i ko-

liki je zna~aj dogovora za wegovo dvo-

godi{we produ`ewe.
M. B.
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U
PD Elektroistok – Izgradwa po-

~etkom oktobra uspe{no je ser-

tifikovan i uveden u primenu

Integrisani sistem menaxmenta

(IMS) koji obuhvata sisteme upravqa-

wa Kvalitetom (QMS) u skladu sa

standardom SRPS ISO 9001:2008, Za-

{titom `ivotne sredine (EMS) u

skladu sa standardom SRPS ISO
14001:2005 i Za{titom zdravqa i bez-

bedno{}u na radu (OHSAS) po stan-

dardu SRPS OHSAS 18001:2008.
Najkra}e re~eno, to zna~i da, na

sistematizovan i unapred definisan

na~in, svi zaposleni planiraju, pri-

premaju i izvr{avaju svoje redovne

poslove u skladu sa procedurama ko-

je su predvi|ene za svaki od poslova.
Primena ovog standarda odnosi se

na sve oblasti poslovawa u Preduze-

}u.
PD Elektroistok – Izgradwa je

oktobra 2009. godine dobila serti-

fikat za Sistem menaxmenta kvalite-

tom po standardu SRPS ISO 9001:2008
(QMS) ~ije va`ewe je bilo tri godi-

ne. U skladu sa osnovnim principima

ovog sistema o stalnom usavr{avawu i

unapre|ivawu tehnolo{kog procesa

rada, poslovodstvo Privrednog dru-

{tva je u decembru 2011. godine done-

lo odluku da se pored resertifikaci-

je postoje}eg sistema upravqawa QMS
istovremeno obave pripreme i uvedu u

primenu sistemi upravqawa Za{titom

`ivotne sredine (EMS) u skladu sa

standardom SRPS ISO 14001:2005 i Za-

{titom zdravqa i bezbedno{}u na ra-

du u skladu sa standardom SRPS OH-
SAS 18001:2008,~ime se uz postoje}i

Sistem kvaliteta ISO 9001 formira

Integrisani sistem menaxmenta (IMS).
Na osnovu toga je istovremeno sa

navedenom resertifikacijom izvr{e-

na i sertifikacija ovih sistema upra-

vqawa, tako da PD Elektroistok-Iz-

gradwa od petog oktobra ove godine

ima zvani~no sertifikovan Integri-

sani sistem menaxmenta (IMS).
Primena Integrisanog sistema me-

naxmenta ima za ciq da unapredi sva-

kodnevni kvalitet rada, a time i kva-

litet usluga i proizvoda. To direkt-

no uti~e na uspe{nije poslovawe i

razvoj firme i donosi joj ve}i ugled u

svojoj delatnosti.
R. E.

UNAPRE\EWE POSLOVAWA PD ELEKTROISTOK – IZGRADWA

Uvo|ewe Integrisanog sistema menaxmenta

SASTANAK SECI TSP RADNE GRUPE U BUDIMPE[TI

Me|unarodno priznawe Elektromre`i Srbije

JP EMS pru`io veliki doprinos sprovo|ewu internacionalnog projekta



S
a Dalekovodnom ekipom Pogo-

na Vaqevo putujem u Ra|evinu,
u neveliko selo Kostajnik

sme{teno izme|u planina Vla{i}a,
Cera, Jagodwe i Sokolskih Planina.
Lepo je jutro, jesewe, umereno maglo-

vito i puno zasi}enih boja i pozlate.
Selo koje je u proteklim decenijama

bilo poznato po oknima Stolice, Kik

i Doli}, najve}im rudnicima antimo-

na u Evropi, selo o ~ije su dve neis-

tra`ene pe}ine skoro i novine pisa-

le kao o izazovu za speleologe, u Po-

gonu Vaqevo ju~e se i danas pomiwalo

iz sasvim druga~ijeg, ru`nog razloga.
Neko je sa stuba ukrao zategu, ugrozio

mu tako stabilnost i na~inio pretwu

~itavom elektroenergetskom sistemu

Srbije. Neko je opet klao vola za oku

mesa – o na{em tro{ku. Zato tamo pu-

tujemo.
- Ne{to sli~no desilo se 6. apri-

la 1996. - se}ao se, ispra}aju}i nas na

put, direktor Pogona Vaqevo Drago-

mir Kosti}, koji je tada bio in`e-

wer za dalekovode – na istom ovom

dalekovodu 209/1, u Br{tici, zaseok

Crkvine, stub broj 149... Na stubu vi-

sokom 27 i po metara odsekli su jed-

nu anker sajlu i po~eli da seku dru-

gu... Slede}eg dana stub je pao. Vetar

je duvao, znatno se pove}alo dodatno

optere}ewe i... gotovo. Velika je to

{teta bila.
Znam da je tada utvr|eno da sajle

nisu istovremeno se~ene. Poredili

smo stepen korozije na rezovima i to

se dalo lako uo~iti. Minel je 21.

aprila podigao novi stub. Petnaest

dana je dalekovod bio u prekidu... Ko-

lika je onda {teta ta~no bila? Ko }e

to znati – radovi su ko{tali 30 hi-

qada maraka, a koli~inu neisporu~ene

energije te{ko je utvrditi? Mislim

da to znatno prevazilazi ovu sumu.
Taj incident je pravno kvalifiko-

van kao sabota`a. Po~inilac je brzo

uhva}en i procesuiran. U tom smislu

i ovoga puta smo zahvalni MUP-u i

Elektrodistribuciji Loznica koji su

pravovremeno i ispravno reagovali.
MUP je uhvatio kradqivce prilikom

prodaje odse~ene sajle na otpadu i

obavestio distribuciju, koja je, opet,
uvidom na licu mesta utvrdila da se

radi o na{em dalekovodu i odmah nas

izvestila o tome {ta se dogodilo.
Ako bismo pravili paralelu izme-

|u onog doga|aja od pre trinaest go-

dina i ovoga danas, i nema mnogo raz-

like. Oba lopova sekla su sajle dok je

dalekovod bio pod naponom, jedino je

onaj prvi ukradeno koristio za li~ne

potrebe, a ovaj drugi radi prodaje ot-

padnog materijala. Re~ je o istom da-

lekovodu TS Bajina Ba{ta – TS

Sremska Mitrovica 2 samo razli~iti

stubovi, sada 159, ranije 149. Deset

stubova razlike - to je me|usobno ra-

stojawe od svega 4 - 5 km!
O Bo`e, kako je lepo ovo pobr|e!

pomislio sam posmatraja}i nadmeta-

we sun~evih zraka i maglenih prame-

nova po rosnim {qivicima i dvori-

{tima napu{tenih ku}a, sa oqu{tenim

belim fasadama i izbledelom plavom

stolarijom. Nemogu}e je da neko ovde

krade, ovako nekako mora da izgleda

samo rajsko predgra|e. - Pogledajte

samo, livada je puna divqih {ampiwo-

na! – ushi}eno sam gotovo uzviknuo. -
Stigli smo! - istovremeno je neko re-

kao. Ekipa: Desimir Tri{i}, Sava

@uwi}, poslovo|a, Sa{a Proki},

Dragan Stojanovi}, Vladan Alek-

si}, \or|e Stojkovi}, Dejan \or-

|evi} i Goran Maksimovi} (nabra-

jam redom kako stoje na fotografiji

koju smo na kraju na~inili) rutinski

se prihvatila alata i pribora. Zna se

ko {ta i kad radi. Funkcioni{u kao

sat. Jedan donosi alat za mewawe an-

ker sajli, drugi tirfor, tre}i razmo-

tava sajlu, ~etvrti konopac, peti do-

vodi landrover u potreban polo`aj,
{esti se ve} pewe na stub. Koliko mo-
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Opet su klali vola 
Spre~ena potencijalna havarija na DV TS Bajina Ba{ta – TS Sremska

Mitrovica 2

Pi{e: Janko Levnai}, dipl. el. in`.



gu ispravqaju iskrivqene ~eli~ne

{ipke i za wih tirforom vezuju pri-

vremenu ~eli~nu sajlu kao osigurawe

do kona~ne sanacije. Dok dlanom o

dlan – gotovo!
Sutradan kada sam iskreno i od

srca `eleo da pohvalim ekipu koja je

radila na otklawawu kvara, prethava-

rijskog stawa izazvanog qudskom glu-

po{}u, Goran \uri}, dipl. el. in`.
Rukovodilac Slu`be za odr`avawe

dalekovoda Pogona Vaqevo,kroz zado-

voqan sme{ak mi je ispri~ao: - Ma, ni-

je bilo normalno da se neko neuk pe-

we na stub pod naponom, da se vere

10, 15 metara da bi odsekao ~eli~nu

sajlu ~ija je vrednost na otpadu par

hiqada dinara! Mogao je da padne, mo-

gao je da ostane bogaq ili pogine. Ra-

dio je pod naponom, mogla je sajla da

mu se otme, mogla je da se „pra}ne“ i
prebaci na fazu. Imao je sre}e vi{e

nego pameti. Na{a sre}a je, opet, {to

je taj stub ugaono-zatezni, ali sa ma-

lim uglom pa je konstrukcija izdr`a-

la do intervencije ekipe.
Moje je mi{qewe da su na kra|i ra-

dila najmawe dvojica. I to kakva. Re-

koh jednom policajcu, na|i ti meni

takvu dvojicu – savili su do zemqe dve

~elili~ne {ipke profila 42! Ma, sa-

mo da se odvrnu sajle treba izuzetna

snaga i dobar alat, a saviti ~eli~nu

{ipku, onako kako su je oni savili mo-

`e samo neko izuzetno ve{t i sna`an.
Pa ~ak i da je koristio traktor – bi-

lo bi mu te{ko. Drugo, ne mogu da ve-

rujem da je neko toliko neodgovoran,
da tako olako ugrozi i svoj i tu|i

`ivot.
Za takvo delo trebalo bi da se

poo{tre kazne. Zakon bi morao da

razlikuje kad neko ukrade {raf sa go-

mile ili kad ga recimo uzme sa to~ka

automobila i izazove op{tu nesigur-

nost. I taj lopov, dakle, nije uzeo saj-

lu sa nekakvog lagera, nego je nasilno

demontirao sa vitalnog dalekovod-

nog stuba i izazvao op{tu opasnost i

ugrozio funkcionisawe ~itavog elek-

troenergetskog sistema te bi se we-

gova kra|a trebalo tako i da posma-

tra.
Na kraju krajeva, sve se to dobro

zavr{ilo. Treba zato pohvaliti pre

svega qude, savesne me{tane koji su o

tome obavestili policiju, potom i

policiju jer je brzo reagovala i uhva-

tila lopova a informaciju o kvaru,
potencijalnoj havariji, prosledila

distribuciji. Svakako da su i distri-

buteri zaslu`ili hvalu jer su nam

istog ~asa poslali obave{tewe. Da-

kle istog dana kada je policija izvr-

{ila uvi|aj i ja sam bio tamo sa Sla-

voqubom Radovanovi}em, predrad-

nikom ekipe, i Nenadom Trifuno-

vi}em, in`ewerom za dalekovode, da

bi utvrili {ta treba preduzeti.
Ipak, posebnu pohvalu zaslu`uju rad-

nici Dalevodne ekipe Vaqevo koji su

veoma brzo preduzeli mere da se

spre~i potencijalna havarija i posta-

vili privremenu zategu.
Da to nije ura|eno, ko zna {ta se

sve moglo desiti! Moglo je pasti de-

set subova. Havarija se mogla pretvo-

riti i u tragediju. Ponosan sam na

ekipu kojom rukovodim. Dalekovodnoj

ekipa Vaqevo to je bio samo jo{ jedan

uspe{an test spremnosti.Eto,da pod-

setim samo, ova ekipa je zajedno sa DV

ekipom Bajina Ba{ta pokazala izuzet-

nu ve{tinu i odgovornost i kod ot-

klawawa ve}ih kvarova. Mo`da je do-

voqno da pomenem da su u protekloj

sezoni na DV 134/1/2/3/4/5 zamenili

oko hiqdu i 800 kompozitnih izola-

tora (ekvivalent oko 11 hiqada i 500
~lanaka) na 425 stuba i trasi dugoj

stotinak kilometara.
Da, te qude zaista treba pohvali-

ti. Zaslu`ili su da se za wihov podu-

hvat ~uje i daqe nego {to je to uobi-

~ajeno. Uzdamo se da }e kvar, koji su

ovi vredni i stru~ni qudi privreme-

no zaustavili, veoma brzo da bude ot-

klowen i da }e dalekovod 209/1 i na

ovom delu na{e zemqe, koji prirodno

zra~i su{tinskom lepotom i savr{e-

nom ravnote`om, zimu do~ekati teh-

ni~ni potpuno spreman i pouzdan.
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E
lektromre`a Srbije, po-

red Univerziteta iz cele

Srbije, Ministarstva

prosvete, Ministarstva spor-

ta i omladine i brojnih drugih

ustanova i institucija, bila je

partner u realizaciji TEM-

PUS projekta "Razvoj karijer-

nog vo|ewa u ciqu unapre|ewa

visokog obrazovawa u Srbiji",
koji je trajao od 5.do 9.novem-

bra u Padovi.
Tokom petodnevnog skupa

dobijeni su odgovori na pita-

wa kako razviti usluge karijer-

nog informisawa,savetovawa i

edukacije, kako unaprediti za-

po{qavawe mladih, obezbedi-

ti ve}u dostupnost i raznovr-

snost programa karijernog vo-

|ewa u institucijama visokog

obrazovawa. Ukazano je i na to

koliko je va`no da dr`ava,uni-

verziteti i socijalni partne-

ri prepoznaju zna~aj karijernog

vo|ewa,pa se tako i sami ukqu-

~e u taj proces. Osim toga,
predstavqeni su Program za

karijerno vo|ewe i savetova-

we za mlade izme|u 19 i 30 go-

dina, odnosno studente i Me-

todologija karijernog vo|ewa

i savetovawa Centara u viso-

ko{kolskim ustanovama.
Predstavnici Univerzite-

ta iz Padove, u Italiji, stati-

sti~kim podacima o zaposle-

nosti mladih qudi i wihovim

prose~nim zaradama, ilustro-

vali su kakav je polo`aj mladih

u Italiji nakon zavr{enih stu-

dija.
S obzirom na to da u Sr-

biji nije sprovedena ova vrsta

istra`ivawa, jo{ nemamo eg-

zaktnih podataka i informa-

cija o tome koliko su obrazo-

vani mladi kadrovi u na{oj ze-

mqi uspe{ni u zapo{qavawu i

unapre|ewu stru~nog znawa.
Stoga je neophodno razviti

{to ve}i broj razli~itih pro-

grama karijernog informisawa,
savetovawa i edukacije i pove-

zivati se sa poslovnim svetom,
zakqu~eno je na skupu.

Razvojem pomenutih pro-

grama, kako je re~eno, bi}e

obezbe|ena opse`na informi-

sanost mladih o mogu}nostima

primene znawa, ve{tina i spo-

sobnosti ste~enih tokom stu-

dija,kretawima na tr`i{tu ra-

da, perspektivama za zapo{qa-

vawe i mogu}nostima za daqe

obrazovawe i usavr{avawe, kao

i ovladavawe ve{tinama tra-

`ewa posla i ve{tinama samo-

stalnog upravqawa karijerom.
Dr Dragoslav Peri},

in`ewer koordinator u Pogo-

nu Tehnika, koji je u ovom pro-

jektu kontakt osoba izme|u

Centra za razvoj karijere Beo-

gradskog univerziteta kao no-

sioca projekta i JP EMS, ka`e

da }e od ovog, najnovijeg pro-

jekta, JP EMS ima operativnu

korist u smislu prepoznavawa

visoko{kolskih diploma pri

zapo{qavawu novih mladih ka-

drova u Preduze}u, s obzirom

na promene u obrazovnom si-

stemu Srbije.
Treningu u Padovi prisu-

stvovali su i Marina Tomo-

vi}, rukovodilac Centra za

qudske potencijale i op{te

poslove i Vladimir Krnaj-

ski, rukovodilac Slu`be eks-

ploatacije Pogona prenosa

Novi Sad, koji su ~lanovi

stru~nog tima JP EMS za TEM-

PUS projekat "Razvoj karijer-

nog vo|ewa u ciqu unapre|ewa

visokog obrazovawa u Srbiji"
2014.

S. Eker
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C
entrala Sindikata

EMS omogu}ila je da pe-

torica sindikalnih ak-

tivista: Vladimir \iki},

Sa{a \or|evi}, Zlatomir

Dobrisavqevi}, Milovan

Markovi} i Radomir Pe-

trovi}, koji su uspe{no zavr-

{ili prvi stepen,upi{u „Sin-

dikalnu {kolu drugog stepe-

na“ za {kolsku 2012./13. godi-

nu, u organizaciji VS[P i

Centra za industrijske odno-

se u Beogradu.
Tokom novembra meseca

odr`ano je i nekoliko temat-

skih konferencija i seminara.
Predstavnici Sindikata EMS

u~estvovali su na ~etvrtoj me-

|unarodnoj nau~noj konferen-

ciji „Sindikati i politika“

odr`anoj u Beogradu, koja se

fokusirala na va`nu ~iwenicu

o povezanosti sindikata i po-

liti~kog sistema u celini. Ve-

}ina zemaqa sa stabilnim i ja-

kim sindikatima imaju insti-

tucionalnu zale|inu koju ga-

rantuje dr`ava, a ne politi~ke

partije.
^etvoro~lana delegacija

Sindikata EMS u~estvovala

je na konferenciji „Reforma

penzijskog sistema Srbije“
odr`anoj u organizaciji Kon-

federacije slobodnih Sin-

dikata i Fondacije Friedrich
Ebert u Beogradu. Predstavni-

ci Ministarstva finansija i

privrede, Ministarstva za

rad i socijalnu politiku, me-

|unarodnih organizacija,
predstavnici poslodavaca,
sindikata, i predstavnici

stru~ne javnosti zajedni~ki

su konstatovali da je finan-

sijska neodr`ivost penzij-

skog sistema Srbije kqu~an

problem ~ijem se re{avawu

mora pristupiti celovitim,
sveobuhvatnim i kvalitetnim

reformama koje }e anga`ova-

ti sve socijalne partnere.
Aktivisti Sindikata EMS

u~estvovali su u Bawi Vrujci

na prvom modulu seminara na

temu „Osnovna ekonomska obu-

ka za sindikalne lidere“,u or-

ganizaciji Fondacije Friedrich
Ebert i sindikalnog portala

„Radnik“, E – magazina za soci-

jalni dijalog i sindikalne te-

me. U ciqu boqeg razumevawa

uloge sindikata u zamr{enom

sistemu razli~itih faktora i

uticaja, u~esnici seminara

upoznati su sa osnovnim eko-

nomskim kategorijama i pojmo-

vima i wihovom me|uzavisno-

{}u.
Sedam sindikalnih aktivi-

sta u~estvovalo je na prvom u

nizu interaktivnih stru~nih

seminara sa temom „Sindikati

i javno mwewe“, u organizaciji

VS[P, Biznis trening Akade-

mije i Centra za industrijske

odnose u Visokoj strukovnoj

{koli za preduzetni{tvo u Be-

ogradu.Motiv za u~e{}e sindi-

kalnih aktivista u ovoj vrsti

edukacije je {to `ivimo u vre-

menu u kome javno mwewe igra

sve ve}u ulogu u javnom, dru-

{tvenom i politi~kom `ivotu,
naro~ito u slu~aju industrij-

skih akcija, kao {to su kolek-

tivno pregovarawe, {trajkovi

i javni protesti.
R. P.

ELEKTROMRE@A SRBIJE PARTNER TEMPUS PROJEKTA 

Razvoj karijere i unapre|ewe

visokog obrazovawa u Srbiji

U~esnici TEMPUS projekta

EDUKACIJA SINDIKALNIH AKTIVISTA

Brojne aktivnosti u novembru

Aktivisti SEMS na konferenciji



I
zuzimawe JP EMS i drugih javnih

preduze}a iz energetskog sektora

iz Zakona o utvr|ivawu maksimal-

ne zarade u javnom sektoru bila je glavna

tema Pete redovne sednice najvi{eg sin-

dikalnog organa, koja je odr`ana 7. no-

vembra u Beogradu.
Na poziv Milovana Andri}a, pred-

sednika Sindikata EMS delu Pete sed-

nice prisustvovali su Nikola Petro-

vi}, generalni direktor i Aleksandra

Nauparac, zamenik generalnog direk-

tora Javnog preduze}a Elektromre`a

Srbije. Oni su u kratkim crtama pred-

stavili sindikalnim poverenicima svoju

viziju savremeno koncipirane kompanije

koja odgovorno i efikasno obavqa funk-

cije operatora prenosnog sistema i tr-

`i{ta elektri~ne energije u Srbiji kao

delatnosti od op{teg interesa, uz ne-

minovno inovirawe organizacione {eme

i reorganizaciju poslova po standardi-

ma i principima poslovawa modernih

svetskih kompanija, formalizaciju po-

stoje}ih vertikalnih relacija sa jasno

definisanom odgovorno{}u i funkcio-

nalnom povezano{}u, kao i podmla|iva-

we uz optimalizaciju broja izvr{ilaca –

pove}awe broja operativaca u osnovnoj

delatnosti, a smawewe broja izvr{ilaca

u administraciji. Najavqeno je pove}awe

iznosa planiranih sredstava za nabavku

li~nih za{titnih sredstava za zaposle-

ne u osnovnoj delatnosti koji rade na

radnim mestima sa pove}anim rizikom.
Umesto standardne LZO planirana je

nabavka opreme najboqih zdravstvenih,
ergonomskih i tehni~kih karakteristi-

ka sa najve}im stepenom li~ne za{tite.
Sindikalni poverenici su jednogla-

sno dali principijelnu podr{ku naja-

vqenim aktivnostima Poslovodstva na

ostvarewu vizije modernizacije organi-

zacije Preduze}a, uz uslov o~uvawa i po-

dizawa radnog i `ivotnog standarda za-

poslenih.

U~esnici skupa su tako|e podr`ali

i napore Poslovodstva da u redovnoj

proceduri doka`e da je ispuwen dovo-

qan broj kriterijuma i merila na osnovu

kojih se odre|uje da li javno preduze}e

ima polo`aj u~esnika na tr`i{tu koji

ima konkurenciju, odnosno izuzimawe iz

pomenutog Zakona, ali su ipak glavnu

ta~ku dnevnog reda - protest zbog mogu-

}eg naru{avawa Kolektivnog ugovora za

JP EMS, odr`ali ispred zgrade Vlade

Republike Srbije, zajedno sa dve hiqade

sindikalnih aktivista Konfederacije

slobodnih sindikata, koji su do{li da

odbrane Kolektivne ugovore u javnom

sektoru i izbore ukqu~ivawe KSS u rad

Socijalno-ekonomskog saveta.
R. E.
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Odluka Vlade

Republike Srbije

Vlada Republike Srbije je na

30. sednici, odr`anoj u Beogradu

8. novembra 2012. godine, delimi~-

no prihvatila primedbe sindikata

i poslodavaca iz javnih preduze}a

i usvojila Zakqu~ak kojim se utvr-

|ivawe zarada zaposlenih ne odno-

si na zaposlene sa najni`im prima-

wima.

PETA SKUP[TINA SINDIKATA EMS I SINDIKALNI PROTEST

Borba za izuzimawe JP EMS iz Zakona o ograni~avawu zarada

Glavna ta~ku dnevnog reda odr`ana ispred zgrade Vlade Republike Srbije



U
vremenu u kome su no-

vac, sticawe profita

i ekonomska mo} po-

stali merilo uspeha, treba

imati na umu da je pojam

uspeha relativan i da, pre

ili kasnije, uzima preveli-

ki danak i ostavqa trajne i

nepovratne posledice na

zdravqe jedne „uspe{ne“
osobe. Te posledice mogu

da izmene osobu do te mere

da joj naru{e fizi~ko i

psihi~ko zdravqe, i uvedu

je u stawe koje je poznato

pod imenom “Burnout
Syndrome”.

“Burnout” sindrom ili

sindrom sagorevawa/izgara-

wa na poslu je stawe fizi~-

ke, mentalne i emocionalne

iscrpqenosti koje je prou-

zrokovano intenzivnim i

prolongiranim stresom.
Ovo hroni~no stawe nasta-

je kada telo i um ne mogu

vi{e da se bore sa prete-

rano visokim zahtevima i

kada se nagomilane nega-

tivne emocije ne osloba|a-

ju na adekvatan na~in. Jedan

od tvoraca ove ideje je ame-

ri~ki neuropsihijatar Dr

Herbert Fredenberger,
koji je 1974. godine opisao

fenomen koji je uo~io kod

sebe i svojih kolega (iscr-

pqenost, gubitak motivaci-

je i odgovornosti). Burnout
sindrom se karakteri{e

progresivnim gubitkom

energije, idealizma i smi-

slenosti sopstvenog rada,
a nastaje kao posledica

stresa i frustracija na

radnom mestu, koji su rezul-

tat socijalne interakcije.
Naj~e{}e poga|a komunika-

tivne osobe koje imaju vi-

sok stepen odgovornosti

prema obavezama, preanga-

`ovane i orijentisane ka

odre|enom ciqu, koje se

identifikuju sa svojim po-

slom i imaju izra`enu sklo-

nost ka perfekcionizmu i

kompetitivnosti. U ve}ini

slu~ajeva to su tzv. “rado-

holi~ari”, jako motivisane

osobe sa visokim standar-

dima i skoro idealisti~ki

posve}ene poslu kojim se

bave: menaxeri, zaposleni u

zdravstvu, prosveti i voj-

sci, socijalni radnici i

sportisti.

Simptomi “Burnout”
sindroma

Nova tehnolo{ka ot-

kri}a, Internet, razvoj mo-

bilnih telekomunikacija i

veliki napredak u nauci,
u~inilo je `ivot savreme-

nog ~oveka znatno lak{im,
lagodnijim i u mnogo ~emu

lak{im. No, iz iskustva se

zna da nije zlato sve {to

sija, da ni{ta u `ivotu ni-

je “crno – belo” i da sve

ono {to nam se ~ini pri-

vla~nim i jednostavnim ima

i drugu, malo mawe privla~-

nu stranu. Sve po~iwe pre-

teranom ambiciozno{}u i

potrebom da se sve uradi

perfektno, a `eqa za doka-

zivawem pretvara se u za-

gri`enost i morawe. Da bi

se zadovoqili visoko po-

stavqeni ciqevi, anga`ova-

nost se stalno pove}ava, a

va`ne li~ne potrebe ne-

svesno se zanemaruju. U po-

na{awu je izra`ena netole-

rancija i nefleksibil-

nost. Porodica, prijateqi

i kolege prime}uju promene

u pona{awu, a nastali pro-

blemi se pori~u, energija i

emocije se crpe, a stres i

bolan ose}aj unutra{we

praznine su sve ve}i. Sve

to dovodi do depersonali-

zacije i pojave negativizma,
cinizma i odsustva empati-

je. Put ka profesionalnom

izgarawu mo`e da dovede

do ose}aja krivice, bespo-

mo}nosti, bezvoqnosti,
smawewa produktivnosti,
ali i do pada stru~ne kom-

petentnosti. Ukoliko se

stawe na vreme ne prepo-

zna, veoma brzo dolazi do

potpune organske i psihi~-

ke iscrpqenosti, kada oso-

ba ne pokazuje nikakve re-

akcije i izgleda kao da je

potpuno “izgorela”.
Psihi~ki simptomi:

Emocionalna iscrpqenost,
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AKCIJA DOBROVOQNOG DONIRAWA KRVI

Sve vi{e mladih davalaca

U
oktobru je organizovana redovna humanitarna akci-

ja dobrovoqnog davawa krvi na nivou JP EMS. „Ne-

davno organizovanoj akciji odazvalo se 40 davalaca

iz na{eg Preduze}a“ – ka`e Aleksandra Pejovski, koor-

dinator ove humane inicijative, i dodaje da u EMS-u, PD

Elektroistok-Projektnom birou i PD Elektroistok-Iz-

gradwi ukupno ima 137 registrovanih dobrovoqnih dava-

laca krvi.
„Imamo donatore koji su krv davali nekoliko deseti-

na puta, a posebno raduje sve ve}e u~e{}e mla|ih kolega.
Popularizaciji donirawa krvi prikqu~io se i Sindikat EMS, koji je davaocima po-

klonio {oqe za ~aj. To je mali gest, a u budu}nosti se o~ekuju i drugi sadr`aji“ – is-

ti~e Pejovski. Ovakve akcije na nivou Preduze}a se organizuju tri puta godi{we, a

slede}a akcija najavqena je za januar naredne godine.
M. V.

@iveti sa 



gubitak motivacije i samo-

pouzdawa, apatija, bes, neza-

dovoqstvo, smawewe kon-

centracije, razdra`qivost,
rizi~no pona{awe (alko-

hol, droga, promiskuitet),
oscilacije raspolo`ewa,
agresija, depresija.

Fizi~ki simptomi: Hro-

ni~an umor, glavoboqa, ne-

sanica, problemi sa vare-

wem (mu~nina, bolovi u `e-

lucu, proliv), plitko i ubr-

zano disawe, aritmija i hi-

pertenzija, tikovi, bolovi

u mi{i}ima, varijacije u te-

`ini, pad imuniteta i ~e-

ste prehlade.

[ta nam je ~initi?

Definicija zdravqa,
prema Svetskoj zdravstve-

noj organizaciji, podrazu-

meva potpuno psihi~ko, fi-

zi~ko i socijalno blago-

stawe, a ne samo odsustvo

bolesti. Stawe “Burnout”
sindroma ukazuje da ne{to

u `ivotu ozbiqno nije u

redu. Faze koje prate ovaj,
sve ~e{}i problem su:

Identifikacija sindroma

i prepoznavawe pravog

uzroka nastalih pote{ko-

}a; Suo~avawe sa stresom i

pronala`ewe re{ewa u

borbi sa istim; Period

oporavka, koji mo`e da tra-

je mesecima.
Najdelotvorniji lek u

borbi sa sagorevawem na

poslu je prevencija, koja

obuhvata sticawe znawa i

ve{tina savladavawa stre-

sa. Jedan od najuspe{nijih

na~ina podizawa otporno-

sti na stres je strategija

samopomo}i – suo~avawe sa

`ivotnim izazovima i zah-

tevima, kao i sledstvena

promena obrasca pona{awa.
To podrazumeva dono{ewe

jasnih odluka i pronala`e-

we vremena da se preispi-

taju stvarne ambicije, ci-

qevi, `eqe i snovi. Po-

trebno je da se uspostavi i

odr`i ravnote`a, nau~i ka-

ko u {umi da se vidi drve-

}e, i na taj na~in da se shva-

ti {ta je bitno i vredno u

`ivotu, kako bi se dosti-

gla sre}a i zadovoqstvo.
Preduzmite slede}e:

• oslobodite se per-

fekcionizma,

• usporite i prona|ite

vreme za odmor i opu{tawe,

• napravite listu prio-

riteta,

• prona|ite vremena sa-

mo za sebe,

• izvr{ite selekciju

obaveza,

• uradite ono {to ka-

`ete,

• trudite se da mislite

pozitivno,

• postavite granice i

nau~ite da ka`ete “ne”,
• usvojite zdrave na~ine

`ivota,

• redovno se i zdravo

hranite,

• budite fizi~ki aktiv-

ni,

• imajte uredan i kvali-

tetan san,

• razgovarajte sa bli-

skim osobama o problemima.

Sagorevawe na poslu

nije samo stres, ono je vi{e

od toga. Danas veliki broj

osoba do`ivqava raznora-

zne stresove u `ivotu, a da

pri tome ne postaju `rtve

ovog sindroma. Iako je

stres zna~ajna i neophodna

komponenta svakodnevnog

`ivota, on postaje toksi-

~an kada mu se nivo dra-

sti~no pove}a. Optimalna

doza stresa je individual-

na i varira od ~oveka do

~oveka. Postoje osobe koji-

ma je stres potreban da bi

normalno funkcionisale i

bile sre}ne. U isto vreme,
postoje oni koji `ele da

`ive mirno i bez velikih

trzavica. Iz tog razloga,
svaka osoba mora da odredi

sopstveni nivo stresa po-

trebnog za uspe{an i sre-

}an `ivot.
Izreka ka`e da je stres

„za~in `ivota ili poqubac

smrti“. Stres ne mo`emo

da ukinemo, ali mo`emo da

ga izbalansiramo i nau~imo

da `ivimo sa wim.

Dr Aleksandra Karapanxi}

(lekar op{te prakse

u ambulanti „EMS“)
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Serija tekstova “EMS-ova 

ambulanta” omogu}ena je 

sredstvima TEMPUS projekta

stresom
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IN MEMORIAM

Petar Rajkovi}

Dana 26. septembra 2012, posle kra}e bolesti

umro je dipl. ing. Petar Rajkovi}, popularni „Pera

Brka“, koji je u Elektroprivredi Srbije proveo

najve}i deo svoga radnog veka i ostavio dubok trag

i se}awe kao izvrstan stru~wak i izvanredan ~o-

vek.

Ro|en je 1936. u Para}inu, Elektrotehni~ki fa-

kultet zavr{io je 1962, a u Elektroprivredi Srbi-

je radi od 1966. godine, prvo u TE Kolubara, da bi

1969. godine pre{ao u Dispe~erski centar EPS-a,
koji je ba{ u to vreme gradio novi i za to vreme

moderni centar na Vo`dovcu. Pera se posvetio iz-

gradwi i razvoju savremenog sistema za regulaciju

u~estanosti i snaga razmene, gde je na{ao sebe, jer

je bio podjednako dobro teorijski potkovan, ta-

lentovan projektant i spretan manuelac, {to se vr-

lo retko sre}e u jednoj li~nosti. Tu je, pre penzi-

onisawa, ispratio tri generacije opreme i kon-

cepcije upravqawa elektroenergetskim sistemima,
od manuelne improvizacije, preko analogne tehni-

ke, do savremene koncepcije digitalnog upravqawa

i pametnih mre`a. Oko sebe je okupio vi{e spo-

sobnih i vrednih mladih in`ewera, koji su uz uz

wega sticali neophodna teorijska znawa i isku-

stva, tako da je najzaslu`niji {to su brzo prihva-

tili i srodili se sa slo`enom opremom i princi-

pima rada velikih elektroenergetskih mre`a i si-

stema. I posle penzionisawa nastavio je da radi u

struci, kao konsultant u EMS-u i ENTEL-u.

Pera je upam}en ne samo kao izvrstan stru~wak,
ve} i kao jako dru`equbiv i duhovit ~ovek. Uvek je

umeo da animira okolinu, da se i pri najve}im oba-

vezama na|e vremena za {alu, a u pri~awu duhovitih

anegdota bio je bez premca. ^asovi provedeni u

wegovom dru{tvu dugo se pamte i prepri~avaju.

M.]alovi}

IN MEMORIAM

Silvana Pavi}

Veoma je te{ko prihvatiti ~iwenicu da na{e kolegi-

nice i prijateqice Silvane Pavi} vi{e nema. Nama,
wenim kolegama, ostaje samo da je se se}amo i da na

ovaj na~in, jo{ jednom, izrazimo najdubqu i najiskre-

niju tugu za osobom koja je svojom li~no{}u i energi-

jom obele`ila `ivote mnogih od nas.
Silvana Pavi} je ro|ena 31. decembra 1970. god. u

Biha}u, a od 1980.god. `ivi u Beogradu gde zavr{ava

sredwu tehni~ku {kolu. Daqe obrazovawe nastavqa

na Vi{oj tehni~koj {koli u Novom Sadu da bi na Fa-

kultetu za{tite na radu u Ni{u diplomirala na sme-

ru za{tite od po`ara. U me|uvremenu sti~e i dve li-

cence za bavqewe poslovima za{tite od po`ara i

bezbednosti i zdravqa na radu.
U Elektromre`u Srbije do{la je pre dve godine

sa ubedqivom preporukom. Prethodno dugogodi{we

radno iskustvo u velikim firmama JAT, Delta Holding,
Projmetal A.D. i Vip mobile, oboga}eno brojnim kvali-

fikacijama i spsobnostima govorilo je tome u pri-

log. Energi~na, svestrano obrazovana, itelektualno

radoznala, sa lako}om se uklopila u novi kolektiv

EMS-a. U poslu je bila samouverena, odlu~na i istraj-
na, pristupala je re{ewu svih problema sa velikom

ozbiqno{}u i odgovorno{}u, ne ostavqaju}i ni{ta
nere{eno ili nedovr{eno. Isti~u}i se kao kompen-

tentan stru~wak, uz nepresu{nu radnu energiju i ve-
like organizacione sposobnosti, za veoma kratko

vreme, postala je rukovodilac Slu`be za BZR i ZOP

i nezamenqiv saradnik.
Na`alost,potpuno neo~ekivano,prekinut je jedan

izuzetan qudski i profesionalni `ivot. Iznenadna

smrt zaustavila je na{u dragu kolegenicu i prijate-

qicu u naponu najve}e stvarala~ke i intelektualne

snage. Za sve nas koji smo poznavali i voleli Silva-

nu, osta}e `ivo se}awe na wenu podr{ku i saradwu,
energiju i ambiciju, snagu i iskustvo, koje je delila
sa nama a koje smo tako iznenada i brzo izgubili.

Hvala joj za sve trenutke zajedni~kih dru`ewa, za

smeh, vedrinu i optimizam kojim je osvajala i pleni-

la, i toplinu koju je unela u na{e `ivote. Neka po~i-

va u miru i neka joj je ve~na slava.
Kolege iz Sektora za za{titu



M
onografija „Hidroelektrana

Vu~je – svetska ba{tina elek-

trotehnike“ u izdawu JP EPS –
PD Jugoistok d.o.o. Ni{, ogranak Elek-

trodistribucija Leskovac, je bogato

ilustrovana pri~a o tom `ivom spome-

niku, ne samo tehni~ke kulture, ve} {i-

re tradicije juga Srbije, mestu koje je

postalo nezaobilazna destinacija za

privredne, kulturne i sportske delega-

cije, ambasadore i dr`avne zvani~nike,
|a~ke i studentske ekskurzije.

„Ono {to Hidroelektrani Vu~je

daje posebno mesto me|u pionirskim

poduhvatima doma}e elektroprivre-

de, jeste ~iwenica da je uveliko u{la

u drugi vek neprekidnog rada i pro-

izvodwe elektri~ne energije. Takva

istrajnost predstavqa retkost ne sa-

mo na ovim prostorima, gde su vetro-

vi rata vra}ali klatno istorije una-

zad, ve} i u mnogo {irim razmerama.
Vrednost Hidroelektrane Vu~je za

svetsku istoriju elektrotehnike,
prepoznata je i iskazazana kroz vr-

hunsko priznawe koje joj je dodeqeno

2005. godine. Institut in`ewera

elektrotehnike i elektronike (IEEE),
najve}a svetska asocijacija in`ewera

iz oblasti elektrotehnike, elektro-

nike, telekomunikacija i drugih

srodnih oblasti, uvrstio je hidroe-

lektranu Vu~je u listu Milestone, koju

~ine objekti, pronalasci i dostignu-

}a od op{teg zna~aja za razvoj i isto-

riju elektrotehnike u svetu“ – stoji

izme|u ostalog u predgovoru tre}em

izdawu, koji je napisao Neboj{a

Stankovi}, autor monografije.
M. B.
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M
uzej nauke i tehnike, uz fi-

nansijsku podr{ku mini-

starstava prosvete i nau-

ke kao i kulture Republike Srbi-

je, objavio je dvobroj 18/19 ~aso-

pisa Flogiston.
U toj publikaciji obra|uju se te-

me iz oblasti istorije nauke i teh-

nike, filozofija nauka, organizaci-

onih nauka i kultura. Osim dokume-

nata,~asopis objavquje i razmatrawa

i polemike.
Flogiston je izraz koji je prvi

put primenio Johan Joakim Be-

her 1667. godine. Flogistonska

hemija naziv je za hemiju 17. i 18.
stole}a. Za razliku od alhemije,
flogistonska hemija nastojala je

da sve hemijske promene objasni

jednim principom. Georg Ernst

[tal je postulirao da sve mate-

rije sadr`e flogiston, a wegovim

dodavawem ili gubitkom dolazi do

hemijskih mena. Ru|er Bo{kovi}

tako|e je zastupao jednu od teori-

ja o flogistonu koji materiju dr-

`i okupqenu i omogu}ava gorewe.
Izraz je izvorno starogr~ki i

upravo zna~i goreti. Neki aspekti

tih shvatawa nisu sasvim pogre-

{ni.
U ovom dvobroju Efstratije

Teodosiju, Vasilije Manima-

nis i Milan Dimitrijevi} bave

se „Teorijom svega“ gr~kog misli-

oca Benxamina Lezbiosa. Mi-

lorad Dimitrijevi} i Du{an

Mijovi} razmatrali su zabora-

vqenu geolo{ku terminologiju iz

19. veka na{eg prirodwaka Josifa

Peci}a.
Flogiston donosi i teme iz

astronomije, razvoja ra~unarstva u

Srbiji, razmatra da li biologija

poma`e da objasnimo moral, binar-

ne opozicije u filozofiji nauke,
pojam organizacione kulture, zna-

~aj komunikacija i odnosa s javno-

stima.
P. B.

IZDAWE JP EPS – PD JUGOISTOK

Hidroelektrana Vu~je

– svetska ba{tina elektrotehnike

IZDAWE MUZEJA NAUKE I TEHNIKE

Flogiston - ~asopis 

za istoriju nauke




